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Hosszú távra tervezve
A Rossmann Magyarország Kft. a folyamatosan növekvő volumenek 

lekövetésére 2025-ben egy új, részben automatizált raktárat állít 
üzembe. Erről beszélgettünk a Rossmann Magyarország Kft. és a 

raktártechnológiai beszállító, az SSI Schäfer Systems International Kft. 
vezetőivel.
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Rapi-Jaubert Szilvia

Tisztelt Olvasó!

ChatGPT, mesterséges intelligencia alapú chatbotok, robotok – szinte már nincs olyan terület, ahová 
az artifical intelligence, azaz a mesterséges intelligencia ne tette volna be a lábát. Felhasználási terü-
lete rendkívül széles, hiszen a marketingügynökségeken kívül az autógyártásban, az oktatásban, egészségügyben és a gyártásban 
is vannak olyan területek, ahol az MI pótolhatja a kieső munkaerőt vagy épp a folyamatok automatizálásában, hatékonyságnöve-
lésében játszik fontos szerepet. Stratégiák & Megoldások rovatunkban közzé tesszük azt a mesterséges intelligencia kutatást, amely 
rávilágít a hazai vállalkozások mesterséges intelligencia használati szokásaira.

A Supply Chain Monitor szaklap kizárólag digitális formátumban jelenik meg, amely weboldalunkon, 
scmonitor.hu is bármikor, bárhonnan és bármely mobileszközről elérhető. 

CÉGFELVÁSÁRLÁS

A DACHSER megerősíti Food Logistics hálózatát Európában, 
és új szintre emeli partnerségét a Frigoscandiával. A svéd Hel-
singborgban székhelyű Frigoscandia a hőmérséklet-szabá-
lyozott és mélyhűtött áruk vezető logisztikai szolgáltatója a 
skandináv piacon. A felvásárlás véglegesítéséhez szükség van 
az európai versenyhatóságok jóváhagyására – jelentették be 
január 9-én, sajtóközleményben.
A Dachser a Mutares SE & Co.KGaA magántőke-befektetőtől 
vásárolja meg a Frigoscandiát. A tranzakció várhatóan 2024 
első negyedévében zárul le. 
A 2023-ban 300 millió eurós értékesítési volument realizáló 
Frigoscandia mintegy 1300 embert foglalkoztat, elsősorban 
fő piacán, Svédországban. Az 1948-ban alapított, nagy múltú 
élelmiszer-logisztikai vállalat emellett Norvégiában, Finnor-
szágban, Dániában és Hollandiában tevékenykedik. A Frigos-
candia szorosan kapcsolódó és rendkívül hatékony hálózat-
tal rendelkezik a hőmérséklet-szabályozott és a fagyasztott 
élelmiszerek disztribúciójára. A vállalat három üzleti területen 
kínál szolgáltatásokat. Szállítási szolgáltatások Svédország-
ban, országos hálózattal és 260 járműből álló saját flottával. 
Ezt fuvarozó cégek további mintegy 240 teherautója egészíti 
ki. Nemzetközi élelmiszer-szállítás 51 országba közúton, légi 
és tengeri úton. Raktározás tize12 svédországi és 3 norvégiai, 
élelmiszerek tárolására kialakított logisztikai létesítményben.
A Frigoscandia 2019 óta tagja a 34 európai országot lefedő 
European Food Networknek. A tagság az élelmiszer-logisz-
tikai szolgáltatók e hálózatában garancia arra a kiemelkedő 
minőségre, amelyet a Frigoscandia a stratégiailag fontos skan-
dináv piacokon kínál ügyfeleinek. A European Food Network 

keretében a Dachser és a Frigoscandia bizalmi együttműkö-
dést alakított ki, valamint a két cég vállalati kultúrájában sok 
hasonlóság található.
A felvásárlás lezárását követően a Frigoscandia teljes mér-
tékben integrálódik majd a Dachser Food Logistics hálóza-
tába, ahol Alexander Tonn, a Road Logistics üzletág opera-
tív igazgatója és a Dachser Food Logistics ügyvezető igazga-
tója alá fog tartozni. Peter Haveneth, a Frigoscandia vezér-
igazgatója vezeti továbbra is a vállalatot tapasztalt és sikeres 
menedzsmentcsapatával. 
A Frigoscandia felvásárlása nincs hatással a European Food 
Networkre. Ez különösen igaz Dániára, amelyet továbbra is a 
már meglévő, elismert partner, a H.P. Therkelsen lát el. Emel-
lett Hollandiában, ahol a Dachser 2023 januárjában vásárolta 
meg a Müller Fresh Food Logisticset, szintén nem várható 
változás egyelőre. A Dachser Food Logistics nem rendelke-
zik még saját szervezettel Svédországban, Finnországban és 
Norvégiában, ezért ott a felvásárlás nem eredményez kettős 
struktúrákat. A Dachser átveszi a Frigoscandia AB valamennyi 
alkalmazottját, amint az akvizíció véglegesítésre kerül.
A DACHSER 2005 óta van jelen a skandináv piacokon saját 
regionális szervezettel, amelyet a European Logistics üzletág 
(ipari és fogyasztási cikkek) és az Air & Sea Logistics üzletág 
képvisel. A vállalat jelenleg összesen 13 telephellyel rendelke-
zik Dániában, Svédországban, Norvégiában és Finnországban. 
A Frigoscandia alkalmazottaival együtt a Dachser mintegy 
2000 embert foglalkoztat a jövőben Észak-Európában. 

TULAJDONOSVÁLTÁS

Tulajdonost cserél a Packeta cseh anyacége – új lendülettel »
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folytatódhat Magyarországon a cég csomagpont-hálózatának 
kiépítése – áll a január 16-án kiadott közleményben. 
Befektetők vásárolták meg Közép-Európa egyik legdinamiku-
sabban fejlődő logisztikai szolgáltatóját, a cseh Packeta Grou-
pot. A 2010-ben alapított vállalat tulajdonosai a CVC Capital 
Partners globális alapkezelő, valamint az Emma Capital cseh 
magánbefektetési holding konzorciumának értékesítik a válla-
latot, a tranzakció a megfelelő hatósági jóváhagyásokat köve-
tően várhatóan 2024 első félévében zárul le. Az adásvétel új 
lendületet adhat a Packeta növekedésének, amely a magyar 
piacon 2023 folyamán megduplázta a csomagszámát a 2022-
es évhez képest, és folytatta hazánk legnagyobb fixpontos 
átvevőhely-hálózatának kiépítését. 
A Packeta-t 2010-ben Zásilkovna néven alapította egy cseh 
házaspár, Simona Kijonková and Jaromir Kijonka. A vállalat ma 
már több mint 2000 embert foglalkoztat, 15 000 csomag-átve-
vőhelyet és 6000 csomagautomatát működtet hat országban: 
Csehország mellett Magyarországon, Szlovákiában, Németor-
szágban, Romániában és Lengyelországban. Emellett 2023-
ban megkezdte terjeszkedését az Adria régióban is, elsőként 
Szlovéniában. A cégcsoport 2023-ban 106 millió csomagot 
szállított ki, többet, mint korábban bármikor.
A magyar piacon 2015-ben Csomagküldő.hu néven indult 
el a vállalat, és 2021 óta használja a Packeta márkanevet. A 
vállalat folytatta fixpontos átvevőhely-hálózatának bővíté-
sét is: az üzletekben kialakított csomagpontjainak és Z-BOX 
érintésmentes csomagautomatáinak együttes száma több 
mint 2700-re növekedett egyetlen év alatt. Az automata-
hálózat közben egyre népszerűbbé vált a vevők körében: az 
elmúlt egy év alatt több mint a duplájára nőtt az automaták 
kihasználtsága.
A Packeta Group tulajdonosai 2023 tavaszán kezdték meg 
a cég 100%-os tulajdonrészének értékesítési folyamatát. A 
2023-ban 294 millió eurós (több mint 110 milliárd forintos) 
forgalmat generáló vállalat évek óta nyereséges, így számos 
befektető szállt versenybe a megvásárlásért. A nemzetközi 
tender végén végül a CVC Capital Partners és az Emma Capital 
konzorciumával született megállapodás. A luxemburgi szék-
helyű globális alapkezelő a Packeta 65%-át vásárolja meg, 
míg a cseh holding 35%-os tulajdonos lesz. A CVC Partners 
egy további szereplőt, a szintén cseh hátterű R2G csoportot is 
bevonja majd a tranzakcióba. 

INTERMODÁLIS KEREKASZTAL 

Megalakult az intermodális kerekasztal. Az új érdekérvénye-
sítési és konzultációs fórumban ágazati civilszervezetek vesz-
nek részt, az intermodális fuvarozás térnyerése érdekében a 
kerekasztal a közúti és vasúti áruszállítás résztvevőinek tel-
jes spektrumát átfogja – adta hírül a HUNGRAIL, a december 
14-én kiadott közleményben.
A közúti és a vasúti áruszállítás elsősorban már nem ver-
senytársai egymásnak, hanem partnerek. Közösen kell dol-
gozniuk, ha úgy akarnak megfelelni a növekvő nemzetgaz-
dasági és nemzetközi fuvarozási igényeknek, hogy közben 

környezetünk terhelése ne növekedjen elviselhetetlen mér-
tékben, a föld klímája ne változzon meg visszafordíthatat-
lanul. Ezt ismerték fel azok a szervezetek, amelynek vezetői 
december 11-én ünnepélyes keretek között aláírták együtt-
működési megállapodásukat az intermodális kerekasztal 
létrehozásáról. 
Az üvegházhatású gázok kibocsátásáért Magyarországon is 
13%-ban a közlekedés felel. Az ágazat emissziója továbbra 
is egyre nagyobb, hiszen a személyközlekedés és az áruszál-
lítás volumene egyránt folyamatosan növekvő tendenciát 
mutat. A kormányzat szándéka, hogy az ágazat részesedését a 
bruttó hazai hozzáadott érték 5%-áról 10%-ra emelje. A klíma-
célok ugyanakkor a kibocsátás csökkentését követelik meg: 
a megoldás csakis a legzöldebb szárazföldi közlekedési mód, 
a vasút részarányának növelése lehet olyan módon, hogy az 
áru útjának zömét a sínen tegye meg. A szerteágazó szállítási 
igények kielégítéséhez azonban a kamionos szállítás rugal-
masságára van szükség a vasútra ráhordásban és onnan az 
elfuvarozásban. 
Az intermodális kerekasztal létrehozásának célja az intermo-
dális fuvarozás részarányának növelése, hogy teljesíthető 
legyen az Európai Bizottság fenntartható és intelligens mobi-
litásra vonatkozó stratégiájának célkitűzése, miszerint a 300 
kilométer feletti távolsági közúti fuvarozás 50%-át 2050-ig 
vasúti vagy vízi közlekedésre kell terelni. Továbbá azért, hogy 
enyhíthető legyen a hazai közúti közlekedés súlyos gépjármű-
vezető-hiánya. Cél, hogy az intermodális fuvarozás fejlesztésé-
vel Magyarország reális alternatívaként aktívabban bekapcso-
lódhasson a nemzetközi árualapokért folyó versenybe. A célok 
megvalósítása érdekében szükséges a kormányzat érdemi 
szerepvállalása is. A felek fontosnak tartják az intermodális 
forgalom elérhetőségének kiterjesztését, annak érdekében, 
hogy előnyeihez a legkisebb piaci szereplők is egyenlő esély-
lyel hozzáférjenek. 
Az együttműködés területei: 
•  Az intermodális fuvarozás fejlesztését akadályozó adminiszt-

ratív, technikai és műszaki hiányosságok beazonosítása; 
•  Az intermodális fuvarozást ösztönző programok kidolgo-

zása (eszközvásárlás, üzemeltetés, infrastruktúra-fejlesztés); 
•  A közúti és vasúti fuvarozási szektor versenyképes-

ségi problémáinak és azok megoldási lehetőségeinek 
azonosítása; 

•  A közúti és vasúti fuvarozási szektor számára kölcsönös 
és arányos előnyöket, továbbá megfelelő szolgáltatási »
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színvonalat garantáló intézkedési és támogatási csomagok 
kidolgozása; 

•  A tisztességes verseny szabályainak következetes betartása. 
Az intermodális kerekasztal keretében a nemzetközi gyakorla-
tokat is figyelembe véve az aláírók részt vesznek az intermo-
dális fuvarozást ösztönző programok kidolgozásában. Javas-
latokat tesznek a döntéshozóknak az intermodális forgalom 
növekedését akadályozó szűk keresztmetszetek felszámolá-
sára és az intermodális forgalom növekedését segítő intézke-
désekre. Szeretnék, ha a megbízókat is ösztönöznék az inter-
modális fuvarozás használatára. Ugyancsak szükség van a 
daruzható félpótkocsik számának növelését célzó intézkedé-
sekre. Megvizsgálják majd azt is, hogy érdemes-e alapítani 
egy intermodális fuvarozási logisztikai integrátort.
A kerekasztalon belül munkacsoportok jönnek létre: vasúti, 
közúti, terminál, szállítmányozási, tudatformálási munkacso-
port. Utóbbi a kommunikációval, rendezvényekkel és képzés-
sel egyaránt foglalkozik majd. 

RÉSZVÉNY-FELVÁSÁRLÁS 

A NIPPON EXPRESS HOLDINGS, INC. bejelentette, hogy a 
cargo-partner Group Holding AG-val és leányvállalataival – a 
Multi Transport und Logistik Holding AG-val, a Safer Overseas 
Transport Holding GmbH-val, a cargo-partner GND GmbH-val 
és a CARGO-PARTNER US HOLDINGS INC-vel (a továbbiakban 
együttesen: cargo-partner) – 2023. május 12-én kötött rész-
vényátruházási megállapodásnak megfelelően 2024. január 
4-én (időzóna: Európa, Ausztria (GMT+1)) a Nippon Express 
Europe GmbH (Elnök: Shinichi Kakiyama), amely a NIPPON 
EXPRESS HOLDINGS európai holding leányvállalata, 100%-os 
tulajdonában álló céltársaságon keresztül megvásárolta több, 
főként közép- és kelet-európai székhelyű, világszerte logiszti-
kai szolgáltatásokat nyújtó cargo-partner leányvállalat összes 
részesedését, és lezárta az ezen újonnan felvásárolt vállalatok-
nak a NIPPON EXPRESS HOLDINGS leányvállalataivá történő 
átalakításához szükséges összes eljárást.
Az osztrák székhelyű cargo-partnernek komoly üzleti jelenléte 
van az Európában egyre erősödő ipari klaszternek számító 
közép- és kelet-európai régióban. Széles körű elismertségnek 
örvendő vállalatcsoportként elsősorban légi és tengeri szállít-
mányozással foglalkozik Európában, Ázsiában és Észak-Ame-
rikában, valamint vasúti és közúti fuvarozást, illetve raktárlo-
gisztikai szolgáltatásokat is kínál.
A cargo-partner leányvállalatosítása kiegészíti az NX Csoport 
közép- és kelet-európai logisztikai infrastruktúráját, amely az 
európai régió termelési bázisaként várhatóan jelentős növe-
kedésnek indul a jövőben, és lehetővé teszi az NX Csoport 

számára, hogy tovább bővítse globális hálózatát, és fejlessze 
az európai régióban nyújtott szolgáltatásait.
A kezelt légi és tengeri szállítmányok ebből adódó volumen-
bővülése erősíteni fogja az NX Csoport versenyképességét a 
globális piacon, lehetővé teszi, hogy az NX Csoport megfelel-
jen a globális ügyfelei legkülönbözőbb igényeinek, javítja az 
Ázsia és Európa közötti, valamint a máshol jelentkező logisz-
tikai igények kielégítésének képességét, és megerősíti globá-
lis ügyfélkörét.
Mivel az NX Csoportnak és a cargo-partnernek eltérő ügyfél-
köre és erősségei vannak az egyes országokban és régiókban, 
ezért egymást kiegészítve törekednek majd a logisztikai tevé-
kenységeikben rejlő szinergiák kiaknázására, ezzel is gyorsítva 
globális üzleti tevékenységük bővülését és fejlődését.
A jövőben az NX Csoport és a cargo-partner célja a maximális 
együttműködés révén az értékteremtés az NX Csoport ügyfe-
lei és érintettjei számára. 

NEUMANN JÁNOS EMLÉKÉV

A napjainkban széles körben alkalmazott számítógépek 
működésének alapelvét megalapozó matematikus, Neumann 
János, akinek sokszínű, érdekes egyénisége és éles elméje szá-
mos tudóst és művészt foglalkoztat mindmáig 1903. decem-
ber 28-án született. Legendás volt humora, emlékezőtehet-
sége, széles körű tudományos érdeklődése és határtalan mun-
kabírása. Az 55 éve nevét viselő Neumann Társaság az egész 
2023-as évet a Neumann 120 jubileumnak szentelte. A Társa-
ság által összeállított ünnepi oldal Kaleidoszkóp rovatában 
számos érdekességet tettek hozzáférhetővé a tudósról.
Neumann János döntő hatást gyakorolt az első elektroni-
kus számítógépek tervezésére, az általa leírt Neumann-elvek 
a modern számítógépek architektúrájának, konstrukciójának 
legfontosabb alapvetései. Az automaták elméletét tovább-
gondolva foglalkozott sejtautomatákkal, önmagukat reprodu-
káló gépekkel, és összevetette az elektronikus számítógépet 
az emberi agy működésmódjával. Mindezek alapján most, a 
mesterséges intelligencia és a 3D-nyomtatás korában is ihlet-
adó Neumann szellemi öröksége.
A kvantummechanika matematikai megalapozásával és a 
játékelmélet alapjainak lefektetésével a fizika és a közgazda-
ságtan is sokat köszönhet Neumann Jánosnak. A tiszta mate-
matikával foglalkozó, de gyakorlati kérdések, problémák meg-
oldására is nyitott tudós, Robert Oppenheimer csapatában az 
atombombák, atomfizika matematikai problémáival is úttörő 
módon foglalkozott.
Neumann János egy nagyon sokoldalú gondolkodó volt, és 
legfőképp: rendkívül jövőorientált tudós. Az elméletek gya-
korlati hasznosíthatósága mélyen foglalkoztatta. Különö-
sen érdekelték a meteorológia numerikus számításai, aktí-
van foglalkozott az emberiség klímára gyakorolt hatásával. 
A Financial Times nem véletlenül választotta az évszázad 
emberének 1999-ben. A Neumann Társaság 2024-ben zárja 
le a Neumann-emlékévet, de továbbra sem hagyja feledésbe 
merülni névadóját.  



Korlátlan 

Teremtsen új mércét raktárában 
a Jungheinrich EFG 4 sorozatú targoncáival!
Erős. Kényelmes. Kompromisszumok nélkül. Akár 3,5 tonnás terhek gyors rakodása, 

akár az adott iparági alkalmazáshoz adapterekkel felszerelt munkavégzés – EFG 4 sorozatú 

elektromos targoncáink sokoldalúan alkalmazhatók. A keskeny B-oszlop kialakítás és a panorámatető 

tökéletes kilátást biztosítanak, míg a tartós lítiumion-technológia, az okos asszisztensrendszerek és 

az intuitív kezelési koncepció maximális hatékonyságot és biztonságos munkavégzést garantálnak.

További információ: www.jungheinrich.hu/elektromostargonca

Korlátlan 
teljesítmény

www.jungheinrich.hu/elektromostargonca
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z Supply Chain Monitor: Bemutatná röviden a Rossmann Magyar-
ország Kft.-t és azt, hogy miért döntöttek egy új raktári beruházás 
mellett?
z Németh Kornél, a Rossmann Magyarország Kft. társügyvezetője: A 
Rossmann Magyarország Kft. az egyik legdinamikusabban fejlődő 
drogériahálózat Magyarországon. A vállalat az első üzletét 1993. de-
cember 17-én nyitotta meg, 2012-ben pedig elindította a Rossmann 
webshopot. Az online forgalmunk látványosan fejlődik, a szegmen-
sünkben piacvezetők vagyunk. Magyarországon a Rossmann üze-
melteti a 16. legnagyobb webáruházat, és 2024-ben 10 milliárd fo-
rint feletti forgalmat várunk az online értékesítésből. Jelenleg 2200 
munkatársunk van, és mintegy 250 szaküzlettel vagyunk jelen a ha-
zai piacon. A Rossmann központja, illetve a magyar piacot kiszolgáló 
logisztikai operáció 2009-ben költözött Üllőre, egy 24 500 négyzet-
méteres épületbe, amely kiváltásának gondolata 2017-ben fogalma-
zódott meg. Már akkor látható volt, hogy a 2020-as évek közepére 
szükséges lesz a raktári kapacitás bővítése a dinamikusan növekvő 
piaci igények kiszolgálásához. Abban az évben megvásároltuk Üllőn 
azt a közel 120 000 négyzetméteres telket, amelyen zöldmezős be-
ruházás keretében felépül majd cégünk új központja 4000, valamint 
raktárbázisa 28 000 négyzetméteren. Az épület alsó szintjén kerül 
kialakításra a raktár, az első és a második emeleten pedig az irodák, 
valamint az öltözők és a szociális helyiségek kapnak helyet. Több fá-
zisú bővüléssel tervezünk, és elkötelezettek vagyunk amellett, hogy 
a Rossmann Magyarországon a jövőben is az egyik meghatározó 
piaci szereplő legyen folyamatosan bővülő üzlethálózattal. 

z Milyen nagyságrendet képvisel a beruházás?
z Szuchy Csaba, a Rossmann Magyarország Kft. logisztikai vezetője: 

A raktártechnológiai beruházás összköltsége közel 6 milliárd 
forint, amit saját forrásból finanszírozunk, az épület pedig to-
vábbi 14 milliárd forintból kerül felépítésre, amelyet egy hazai 
ingatlanfejlesztő céggel kötött bérleti konstrukció keretében 
üzemeltetünk majd. Az új raktári beruházáshoz sikerült egy 
olyan technológiát kiválasztani, ami megfelelt a német anya-
vállalat számára mind a technológia, mind eredményesség 
szempontjából. A projekt tervezése 2018 és 2022 között zajlott. 
A projekt megvalósítására 2022-ben kaptuk meg a jóváhagyást 
a cégcsoport vezetőségétől. 2023-ban írtuk ki a tendert, amely 
szeptemberben zárult le, és 2023 utolsó negyedévében írtuk alá 
a szerződéseket a kiválasztott beszállítókkal, mind az épületre, 
mind a raktártechnológiára vonatkozóan.

z Hogyan zajlott a raktártechnológiai beszállító partner 
kiválasztása?
z Németh Kornél: A pályázatra több mint 10 céget hívtunk meg. 
Kiemelt figyelmet fordítottunk arra, hogy a pályázók által aján-
lott IT-háttér, az új raktárban bevezetésre kerülő WMS rendszer 
mennyire stabil, hiszen ez lesz a raktár lelke. A tender végén 
nagyon szoros versenyben az SSI Schäfer mellett tettünk le a 
voksunkat. Egyrészt azért, mert azokban az országokban, ahol 
a Rossmann jelen van logisztikai operációval, az SSI Schäfer 
által szállított raktártechnológia már hosszú évek óta bizonyí-
tott. Másrészt pedig – minthogy az üllői raktárberuházás kap-
csán helyi döntés született – a cég által ajánlott technológia és 
a hozzá kapcsolódó vállalások számunkra a legkedvezőbbek 
voltak, mind ár/érték arányban, mind a hosszú távú megtérülés 
tekintetében. »

Hosszú távra tervezve
A	Rossmann	Magyarország	Kft.	a	folyamatosan	növekvő	volumenek	lekövetésére	2025-ben	egy	új,	részben	

automatizált	raktárat	állít	üzembe,	amely	lehetővé	teszi	a	piaci	igények	hatékony	logisztikai	kiszolgálását.	Erről	
beszélgettünk	a	Rossmann	Magyarország	Kft.	és	a	raktártechnológiai	beszállító,		

az	SSI	Schäfer	Systems	International	Kft.	vezetőivel.
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z A projekt megvalósítását milyen szakaszokra osztották?
z Szuchy Csaba: A raktárépület 2024-ben kerül felépítésre, 2025-ben 
történik a raktártechnológia telepítése – amely mintegy 9 hónapot 
vesz igénybe –, illetve tesztelése zajlik majd. 2026 elején költöztetjük 
át a jelenlegi logisztikai operációt az új épületbe, és elindul az éles 
üzem. Ma már a konkrét tervezési folyamat zajlik az SSI Schäfer szak-
embereivel. Januárban kezdtük el a raktárirányítási rendszer részle-
tes tervezését a kialakítandó logisztikai folyamatok és a specifikus 
elvárásaink mentén, illetve a raktártechnikai hardverelemek műszaki 
tartalmának kidolgozását, ami több hónapos szoros együttműkö-
dést igényel a beszállító partnercéggel. 

z Milyen területekre osztották fel a raktárat?
z Szuchy Csaba: Az új raktárban a raklapos termékek soros állvány-
rendszerben történő tárolása mellett egy 3 szintes, szintenként 
3500 négyzetméter alapterületű galéria is kialakításra kerül, ahol 
a kisáruk kiszedése történik pick-by-light félautomata, papírmen-
tes komissiózási technológiával a hatékonyság és a produktivitás 
növelése érdekében. Erről a területről szállítópályákon, műanyag 
tárolóládákban kerülnek továbbításra a termékek a konszolidációs 
területre, ahol 48 kiszedőállomáson zajlik mind az üzletek, mind a 
webshopon keresztül leadott rendelések összekészítése. Egyébként 
a raktárban mintegy 22 000 SKU-t kezelünk.

z Hogyan zajlott a projekt előkészítése és a közös munka?
z Kardos Péter, az SSI Schäfer Systems International Kft. ügyvezetője: 
A terder első körében megkaptuk a Rossmann logisztikai és ke-
reskedelmi adatai alapján megfogalmazott elképzelést, amely egy 
német-lengyel logisztikai tervező cég bevonásával készült. Ahogy 
egyre mélyebbre mentünk a technológiai részletekbe, egyre ponto-
sabban körvonalazódtak a tervezéshez szükséges műszaki adatok. 
A harmadik kör végén pedig cégünk került kiválasztásra a raktár-
technológia beszállítójaként. A tender során, ha volt bármilyen 
jobbító ötletünk, akár a hardverrel, akár a szoftveres folyamatokkal 
kapcsolatban, akkor a javaslatokat közösen átnéztük. Amennyiben 
ezek a Rossmann számára előremutató megoldásnak bizonyultak, 
úgy beépítésre kerültek a projektbe. A folyamatos kommunikáció és 
a bizalom jellemezte a közös munkát a tendereztetés során. A rak-
tártechnológiai rendszer a Rossmann részéről nagyon jól átgondolt 
koncepció mentén került kidolgozásra annak érdekében, hogy a je-
lenlegi és az extrapolált jövőbeni rendelésállományt biztonsággal le 
tudja fedni logisztikai operációs oldalról. A projekt műszaki tartalma 
2023 augusztusára állt össze, szeptembertől novemberig pedig a 
szerződéses feltételeket egyeztettük. 

z Hallhatnánk részletesebben a raktártechnológiáról?
z Palasik Márton, az SSI Schäfer Systems International Kft. értékesítési 
vezetője: A technológia egy 3 szintes galériarendszert foglal magá-
ban dobozos szállítópályákkal, és fényvezérelt kiszedőállomásokkal. 
A Rossmann részéről elvárást volt, hogy a jelenlegi raktárban mű-
ködő voice picking rendszer áttelepítésre és integrálásra kerüljön 
az új raktárba a raklapos tételek komissiózásához. Az új raktárban 
nemcsak az üzletek felé kiszállítandó tételek rollikocsikra történő ki-
szedése, hanem a webshopon keresztül leadott rendelések, akár egy 
darabos termékek komissiózása is ugyanazon rendszerben történik. 

Ez egy sokkal komplexebb folyamat, mint az üzletek által leadott 
rendelések feldolgozása, hiszen sokszor egy darabos tételeket kell 
komissiózni, amelyek mindegyike egy kiszedési sort jelent a rend-
szerben, azaz rengeteg logisztikai mozgással kis mennyiségeket 
szükséges kezelni. Mindezeket a logisztikai folyamatokat – az áruk 
beérkeztetését, a raktározást, a komissiózást és a kiszállítást – az új 
WMS rendszer tudja majd kezelni, de emellett számos más, a Ross-
mann elvárásai alapján meghatározott területet is lefed, mint példá-
ul a munkaerő- és műszaktervezést. Az IT-háttér kialakítása egyéb-
ként 3 szintet foglal magában: egyrészt a szállítópályák vezérlését, 
másrészt a szállítópályákon zajló anyagáramlási folyamatot irányító 
szoftvert, végül pedig a raktárvezérlő szoftvert, amely a komplex 
raktári működést irányítja. 
z Kardos Péter: És hogy néhány nagyságrendet is említsünk: az új 
raktárba több mint 100 raklapos állványsor kerül felépítésre, a tele-
pítendő szállítópálya mintegy 2000 méter hosszú, a galériás raktári 
rendszerben több mint 85 000 tárhely lesz kialakítva, és több mint 
42 000 darab műanyag tárolóláda szolgálja majd a komissiózási igé-
nyeket. 

z A raktártechnológia telepítését milyen szakaszokban valósít-
ják meg?
z Kardos Péter: Az épület 2024-ben kerül megépítésre, és csak ez-
után, 2025-ben – amikor infrastruktúra-oldalról minden feltétel 
adott – tudjuk elkezdeni a raktári technológia telepítését. A raktár 
üzembe állítása két szakaszban történik: az első fázisban a web-
shopon keresztül érkező megrendelések feldolgozását, a második 
fázisban pedig az üzletek kiszolgálását indítjuk el. A feladatunkat 
még komplexebbé teszi, hogy a galériarendszer összeszerelését 4 
lépésben tudjuk megoldani – a kötelező tűvédelmi infrastruktúra 
kiépítését követve –, és csak ezt követően fogjuk a szállítópályákat 
kiépíteni. Itt tehát egy nagyon komoly koordináció és együttgon-
dolkodás szükséges az építésben részt vevő különböző álvállalkozó 
cégekkel. Az új raktártechnológiának köszönhetően a Rossmann 
Magyarország biztonsággal tudja majd lekövetni operációs oldalról 
a megnövekedett rendelésállományt mind az üzletek kiszolgálása, 
mind a webshopon keresztül történő értékesítés tekintetében. 

z Milyen eredményt várnak az új raktár üzembe állításával?
z Németh Kornél: Sokkal stabilabb működést, még pontosabb ko-
missiózási teljesítményt, és jelentős produktivitás-, illetve kapaci-
tásnövekedést.  Jaubert Szilvia

Balról: Szuchy Csaba és Németh Kornél (Rossmann Magyarország Kft.), Kardos Péter és 
Palasik Márton (SSI Schäfer Systems International Kft.)
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A jegybankok illetékeseit és a pénzügyi piacokat 
2023-ban ért meglepetések nagy része abból eredt, 
hogy még nem értjük az elmúlt tizenöt év − többek 
között a világjárvány − által a háztartásokra és a vál-
lalatokra gyakorolt mélyebb gazdasági hatásokat. A 
Fidelity szakértői szerint az elkövetkező hónapokban 
tisztábban fogunk látni, legalábbis az inflációval, a 
kamatlábak optimális szintjével és az amerikai mun-
kaerőpiac rendíthetetlen ellenálló képességével 
kapcsolatban. A befektetők azonban joggal tartanak 
attól, hogy a ciklus következő szakasza még nagyobb 
volatilitást hoz majd.
A gazdaság továbbra is szolgál meglepetésekkel, de 
egy dologban biztosak lehetünk: ha az amerikai és 
más fejlett országok kamatlábai még mindig nem ér-
ték el a csúcspontjukat, akkor hamarosan el fogják, a 
növekedés pedig ilyen körülmények között meg fog 
torpanni. A Fidelity négy lehetséges forgatókönyvet 
lát a 2024-es évre és az üzleti ciklus következő sza-
kaszára vonatkozóan, ezek közül a ciklikus recessziót 
tartja a legvalószínűbbnek.

A piacok azonban, mivel a visszaesésre számító be-
fektetők egyszer már megégették magukat, most 
a Goldilocks-szcenáriónak is nevezett ideális körül-
mények között bekövetkező, lágy landolásra szá-
mítanak, melynek során a kamatemeléseknek és az 
elmúlt két év szigorításainak pont annyi hatása lesz, 
hogy a gazdaság és a munkaerőpiac fokozatosan 
visszanyerje az egyensúlyát. A Fidelity azonban más 
vélemény van.
A fiskálisan megtámogatott fogyasztók és vállalatok 
által lendületben tartott kitartás volt 2023 legna-
gyobb meglepetése, de hacsak nem történik valami 
rendkívüli, akkor az alapkezelő arra számít, hogy 
2024-ben már tényleg bekövetkezik a gazdaság las-

sulása. Már ma is vannak erre utaló jelek: a háztartá-
sok és a vállalati szektor által a világjárvány idején 
felhalmozott megtakarítási tartalékok szinte kimerül-
tek, várhatóan a fiskális támogatás is csökkenni fog, 
és valószínűleg megélénkül a refinanszírozási igény, 
annak ellenére, hogy a hitelezési feltételek általáno-
san szigorodni fognak.
Mindez alátámasztja a 2024-es ciklikus recesszióról 
szóló Fidelity alapforgatókönyvet; az infláció már 
elkezdett csökkenni, de a kamatlábak még tartósan 
magasabban maradnak, amíg nem utalnak egyértel-
műbb jelek arra, hogy az infláció visszatér a célérték-
hez. A központi bankok akkor váltanak irányt és kez-
dik csökkenteni a kamatlábakat, amikor nyilvánvalóvá 
válnak a növekedésre gyakorolt káros hatások. 
– Alapvetően továbbra is úgy gondoljuk, hogy a 
szakpolitikai szigorítást egyszerűen csak némi ké-
séssel követik a reálgazdaságra gyakorolt hatások. 
A transzmissziós csatorna lassú, de nem dugult be, 
és az, hogy az infláció még mindig ilyen ragadós, a 
rosszul időzített várakozásokra utal, melyeket most 

egyensúlyba kell hozni a realitással. Egy mérsékelt 
recesszió, amelynek hátterében szigorú monetáris 
politika állna, ezt el is érhetné, miközben a fejlett 
világban lassan megszűnnének a megkésett fiskális 
támogatás hatásai. A munkaerőpiacok normalizálód-
nak és helyreállítják az árstabilitást, majd 2024 végén 
megindulnánk a talpra állás felé – tette hozzá Al-Hilal 
István, a Fidelity International közép-kelet-európai 
igazgatója.
Európában, ahol az átviteli csatorna hatékonyabb, 
már látszanak a recesszió jelei. Ennek hatására az 
Európai Központi Bank elkezdett a növekedésre ösz-
szpontosítani − ez a tendencia a Fidelity szerint 2024-
ben az Egyesült Államokban is megindul majd.

Kitekintés – 2024
A	2024-es	Fidelity	alapforgatókönyv	a	ciklikus	recesszióról	szól.

Forrás: Fidelity International, a FIL Global Macro Team számításai, Haver Analytics, 2023. október
Sárga: NBER recessziós időszakok; Zöld: Puha landolási időszakok; Kék: A Fidelity US Labour Market Tightness mutató

A munkaerőpiaci szűk keresztmetszetet illusztráló indexünk végre enyhülésre utaló jeleket mutat

»
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Alternatív kimenetelek
A ciklikus recesszió mellett − amelynek valószí-
nűsége a Fidelity szerint 60%-os − a 2024-es kite-
kintésükben egy súlyosabb mérlegrecesszió (va-
lószínűsége 10%) befektetési következményeit is 
megvizsgálták a szakértők– ez széles körű kiadás-
csökkentésre késztetné a vállalatokat és a fogyasz-
tókat egyaránt, és az egész gazdaságon végigsöpör-

ne. A mérlegrecesszió hátterében a nagyon magas 
reálkamatlábakra adott diszruptív reakció állna, és 
akár 2025-ig is eltarthatna. Megnézték a kedvezőbb, 
lágy landolás forgatókönyvének (szerintük 20%-os) 
esélyét is, valamint azt az esetet, amikor 2024-ben 
egyáltalán nem következik be landolás (ennek va-
lószínűsége 10%), más szóval, amikor a gazdaság 
a jelenlegi növekedési és inflációs szinten marad, 
ami a központi bankokat újabb, bár csak fokozatos 
kamatemelésekre készteti.

Ritkán bekövetkező, de annál fájóbb 
kockázatok
A növekedést más valós veszélyek is fenyegetik. 
Kína útja a sokat emlegetett talpra állás felé a várt-
nál göröngyösebbnek bizonyult. Az országban zaj-
ló történet annyira egyedi, hogy ahhoz már saját 
forgatókönyveket dolgoztak ki 2024-re, és összes-
ségében úgy vélik, hogy Peking idén el fogja érni 

a növekedési céljait, de ennél többre nemigen lesz 
képes, mivel lassan beköszönt az ellenőrzött stabi-
lizáció időszaka.
Az amerikai választási évben ki fog csúcsosodni a 
kormányzat költekezési képességét fenyegető párt-
politikai megosztottság, ami mind Európában, mind 
Ázsiában jelentősen módosíthatja a geopolitikai 
célkitűzéseket.

Az orosz-ukrán háború tovább növeli az árupiaci 
árakat, pedig a kínálat már így is szűkös. Továbbra 
is fennáll az Izrael és a Hamasz közötti háború regi-
onális konfliktussá bővülésének kockázata, ami az 
olajárak emelkedését is maga után vonná, és újabb 
headline inflációs sokkot idézne elő. Ez pedig a 
kamatlábak kártékony emelkedéséhez, valamint a 
stagfláció kockázatához vezethet. 
A szakpolitikai döntéshozók folytatják a pénzügyi 
rendszer korlátainak feszegetését. A világ most elő-
ször lép ki a mennyiségi lazításból, és sok minden 
van, amit nem tudunk − és nem is tudhatunk. Arra 
kell számítani, hogy a narratívák gyorsan fognak vál-
tozni. A Fidelity elemzői szerint fel kell készülnünk 
arra, hogy a következő ciklusok rövidebbek lesznek, 
figyelnünk kell a kereslet és a kínálat közötti egyen-
súly megbomlására, valamint arra, hogy a szakpo-
litikai intézkedések hatása esetleg csak késleltetve 
fog érvényesülni.  

Forrás: Fidelity International, a FIL Global Macro Team számításai, Refinitiv Datastream, 2023. október

Az üzleti aktivitást mérő jelenlegi mutatók szerint Európa gyorsabban lassul, mint az USA

Megjegyzés: A felesleges megtakarítások összege a tényleges személyi megtakarítások és az egyes recessziók első hónapját megelőző 48 hónap során 
megfigyelt megtakarítási trend között a Bureau of Economic Analysis (BEA) által számított különbség. 

Az USA fogyasztóinak felesleges megtakarításai már csaknem kimerültek. Az összesített megtakarítások mértéke a recessziók beköszöntét követően
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2023. márciusában volt a Dunavecsén épülő Duna 
Smart Power Systems (DSPS) ünnepélyes alapkőle-
tétele, az év végén pedig már ott tartott a beruházás, 
hogy a 25 ezer négyzetméter alapterületű épület állt, 
és folyamatosan érkeztek a legmodernebb techno-
lógiát képviselő gyártóberendezések és eszközök a 
létesítménybe. Elkészült az üzemhez tervezett, 3000 
négyzetméteres, nagy sűrűségű raktár, és megindult 
a porfestő műhely kivitelezése is. A 40 millió eurós 
beruházással megvalósuló okosgyár rendszerei ösz-
sze lesznek kapcsolva a Schneider Electric digitális 

épületgépészeti és energiamenedzsment-felügye-
leti megoldásaival. A létesítményben lehetőség lesz 
arra, hogy a gyártást digitálisan nyomon kövessék 
majd. 
A gyár építése során figyelmet fordítanak a fenntart-
hatóságra is, így például napelemeket telepítenek 
a tető teljes felületére, a fűtés-hűtést, valamint a 
használati melegvizet pedig talajszondás hőszivaty-
tyú-rendszer biztosítja majd, amely már el is készült. 
Öntözésre és a mosdókhoz esővizet használnak, a 
kijáratoknál, illetve a teherforgalomhoz pedig olyan 
légzsilipeket telepítenek, amelyek megakadályozzák 
a hőveszteséget az épületbe történő belépéskor, il-
letve távozáskor. 
A DSPS-ben a tervek szerint 2024 első felében indul 
majd meg a termelés. A dunavecsei üzem lesz az 
egyik fő gyártóközpontja a Schneider Electric for-
radalmi innovációt tartalmazó, a korábban használt 
kén-hexafluorid (SF6) helyett tiszta levegőt és vák-
uumtechnológiát alkalmazó középfeszültségű kap-
csolóberendezéseinek. 
A dunavecsei fejlesztés mellett a Schneider Electric 
más hazai üzemeiben is komoly beruházások tör-
téntek. A 2023-ban 30 éves MG Zala gyárban ösz-
szesen mintegy ötmilliárd forintnyi fejlesztés indult 
el, amelyek eredményeként számottevő mértékben 
bővül a létesítmény termelési kapacitása. A termelést 
közvetlenül érintő beruházások mellett az üzem kör-
nyezetbarát működését segítő fejlesztés is megvaló-
sult, mintegy 200 millió forintból a korábbi gázfűtést 
elektromos fűtésre cserélték le, aminek köszönhető-
en az MG Zala nettó zéró CO2-kibocsátású gyár lett. 
A Schneider Electric gyöngyösi üzemében mintegy 
900 millió forint értékben hajtottak végre fejleszté-
seket, amelyek főként a Canalis áramvezető sínek 
gyártási kapacitásának növelését célozták. Erre azért 
volt szükség, mert ezekkel az eszközökkel a kábeles 
megoldáshoz képest lényegesen gyorsabban tele-
píthetők az ipari berendezések, illetve kedvezőbb 
ár/érték arányt képviselnek, így rendkívül nagy piaci 
kereslet mutatkozik irántuk. 
A Schneider Electric 2023-ban is folytatta járműflot-
tájának átalakítását elektromos gépjárművekre. A 
vállalat az új munkavállalói igényekhez is alkalmaz-
kodva nagyszámú elektromosautó-töltőt üzemelt 
be a budapesti központjában. Ezt a fejlesztést a cég 
saját épületgépészeti rendszere, illetve a töltést me-
nedzselő megoldása felhasználásával oldották meg, 
így a hálózat bővítése nélkül is meg tudták valósítani 
ezt a fejlesztést.
A társaság az elmúlt években nagy hangsúlyt fek-
tetett a fiatal utánpótlás bevonzására, és fejlesz-
tésére, amiben komoly sikereket ért el 2023-ban. 
Mára a budapesti csapatnál közel 100 gyakornok 
dolgozik, akiknek mintegy a fele tanulmányai sike-

A	Schneider	Electric	magyarországi	történetében	2023	
kiemelkedően	fontos	év	volt,	hiszen	gőzerővel	halad	a	

cég	Dunavecsén	megvalósuló	okosgyárának	építése,	és	
emellett	is	többmilliárd	forintnyi	beruházást	hajtottak	

végre	a	már	működő	hazai	üzemeikben.	

Új fokozatba 
kapcsoltak
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HAGYOMÁNYOS RAKTÁRTECHNIKAI BERENDEZÉSEK 
IGÉNY SZERINTI AUTOMATIZÁLÁSSAL 

Innovatív ötletek és komplex szolgáltatások: a szaktanácsadástól 
a helyszíni felmérésen, tervezésen, gyártáson át a kivitelezésig

Európai gyártók kiváló minőségű, EU-szabványoknak megfelelő 
raktártechnikai berendezéseinek teljes palettája és rugalmas 
ütközésvédelem 

Moduláris görgős és szalagos szállítópályák, sorvégi automatizálás, 
automata raktárrendszerek
 
Standard és egyedi kialakítások, hely- és energiatakarékos 
megoldások; szerviz, állványvizsgálat, karbantartás, javítás

SR-LOGISTIC Raktártechnika Kft. / 2225 Üllő, Állomás utca 21. / Tel: +36 1 900 06 66 / sr@sr-logistic.hu

AZ ÖN CÉGÉNEK EGYEDI ANYAGMOZGATÁSI ÉS RAKTÁROZÁSI IGÉNYEIRE IS VAN MEGOLDÁSUNK!

res befejezését követően el is helyezkedett a cégnél. 
– Rendkívül mozgalmas évet tudhatunk magunk 
mögött. A gazdasági körülmények alakulása is in-
dokolja, hogy a jövőben még nagyobb figyelmet 
kap az energiahatékonyság növelése, hogy működő 
válaszokat adjunk az energiakrízisre és a fenntartha-
tóságra. Ennek eléréséhez már rendelkezésünkre áll-

nak a legmodernebb energiamenedzsment megol-
dások, amelyekkel digitalizálható az energiaelosztás. 
Úgy gondolom, az idén megvalósult és még folya-
matban lévő beruházásaink révén kiváló helyzetben 
leszünk ahhoz, hogy kiszolgáljuk a felmerülő piaci 
igényeket – mondta Veres Zsolt, a Schneider Electric 
országigazgatója.   

A SCHNEIDER ELECTRICRŐL

A Schneider Electric célja képessé tenni mindenkit arra, hogy a lehető legtöbbet hozzuk ki a 
rendelkezésünkre álló energiából. Hidat képezni a fejlődés és a fenntarthatóság között, mindenki számára. 
Ezt úgy hívják: Life Is On. A cégcsoport küldetése, hogy digitális partnerként segítsen a fenntarthatóság és 
az energiahatékonyság elérésében. A vállalat élen jár a digitális átalakulásban, világszínvonalú folyamatokat 
és energiagazdálkodási technológiákat integrál, vezető megoldásokban egyesíti az egész életciklust átölelő, 
a végponttól a felhőig összekötő vezérlőket, szoftvereket és szolgáltatásokat, integrált irányítást kínálva az 
otthonok, épületek, adatközpontok, az infrastruktúra és a különböző iparágak számára. 
A Schneider Electric 1991 óta van jelen Magyarországon. A hazánkban mintegy 2000 főt foglalkoztató 
társaságnak jelenleg négy gyára (két zalaegerszegi, egy gyöngyösi és egy kunszentmiklósi üzem) és egy 
régiós feladatokat ellátó, több mint 20 országot kiszolgáló logisztikai központja (CEElog Szigetszentmiklós) 
van Magyarországon. Budapesten működik az üzleti, értékesítési és ügyfélszolgálati központ (Front Office), 
valamint Energia- és Fenntarthatósági Szolgáltatóközpontjának (SB, Sustainability Business) európai 
központja. A társaság globális pénzügyi és beszerzési szolgáltatásokat nyújtó központjának (GSC, Global 
Supply Chain) szintén a magyar főváros ad otthont.  A Schneider Electric 2022 szeptemberében jelentette 
be, hogy 16 milliárd forint értékű beruházással új gyártó üzemet épít Dunavecsén, ahol várhatóan 2024-ben 
indulhat meg a termelés. A legnagyobb hazai vállalkozásokat rangsoroló Figyelő TOP200 kiadvány Az év 
innovatív vállalataként a Schneider Electric-et nevezte meg 2022-ben.

https://sr-logistic.hu/
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A világon elsőként Békéscsabán építette ki legújabb 
raktárirányítási megoldását a Wienerberger. A beruhá-
zás forradalmasítja a vállalat raktárkezelési folyama-
tait, eredményeként már kültéren is digitálisan nyo-
mon követhető az összes termék. Ez amellett, hogy 
papírmentes és időjárásálló, jelentősen felgyorsítja a 
kiszolgálási és a raktározási folyamatokat, valamint 
minimalizálja a hibalehetőséget és csökkenti a műkö-
dési költségeket. A Wienerberger tégla- és kerámia te-
tőcserép gyártó cégcsoport a pilot projekt sikere után 
a többi országban is tervezi bevezetni a rendszert. 
Az építőiparban ma is megbízhatóan működnek a régi 
módszerek, de a digitalizáció betörésével megváltoz-
tak a vásárlói igények. A vevők egyre pontosabb in-
formációt szeretnének kapni az egyes termékekről és 
az elérhető készletek mennyiségéről. A Békéscsabán 
idén ősszel elindított új, komplex end-to-end (E2E) 
raktárirányítási rendszer, amely az SAP Warehouse 
Management modulját és a Wienerberger Digital 
Stockyard fejlesztését ötvözi, példaértékű lépés a 
cégcsoport digitális átalakulásában. Lehetővé teszi 
a gyártástól a vevők kiszolgálásáig terjedő teljes fo-
lyamat digitalizálását, a raklapazonosítástól kezdve 
a fuvarozók személyes bejelentkezésén át egészen a 
kiszállításig. 
Az első hónapban tapasztalt eredmények már 
most jelentős javulást mutatnak: a cserépkomissi-
ózás 22%-kal gyorsabb lett, a nem kerámia kiegé-
szítők összekészítése 50%-kal javult, a fordulóidő 
10%-kal rövidült, míg a hibaszám jelentősen le-
csökkent. Emellett az új emberek betanulási ideje 
két hónapról két hétre csökkent, a teljes 7 hektár 
alapterületű raktáron található mintegy 1000 cikk 
ciklikus készlet ellenőrzéséhez is kevesebb, mint 14 
nap elegendő a korábbi több hónap helyett. 

– A magyar menedzsment érdeme, hogy ez a fejlesz-
tés megvalósult és az eddigi működés egyértelműen 
a projekt sikerességét igazolja. A központ más orszá-
gaiban is érdeklődéssel figyelték a munkánkat és már 
többen jelezték, hogy szeretnék máshol is kiépíteni. 
Az ellátási lánc digitalizációjában ez egy fontos pil-
lér volt, hogy az end-to-end folyamat teljesen átala-
kuljon. Büszke vagyok a csapatra, hogy a minőségi 
termékekhez minőségi digitális raktározási rendszer 
csatlakozott – mondta Csömöri Gábor, a Wienerber-
ger Magyarország országos raktározási vezetője.
A vállalat elkötelezett amellett, hogy az építőipar-
ban is élen járjon a digitalizáció területén. Ez a pilot 
projekt azonban nemcsak a vállalat számára jelent 
mérföldkövet, hanem az építőiparon belül minden-
kinek, aki kültéri raktározással dolgozik, új irányokat 
mutathat. Emellett nagy hatással van a vásárlók ki-
szolgálására és a vevők elégedettségének javítására. 
– A projekt elsődleges célja, hogy a digitális megol-
dások bevezetésével növeljük a vevői elégedettsé-
get, csökkentsük a vásárlói reklamációk számát és 
a visszáru mennyiségét. A rendszer által biztosított 
magas pontosság és átláthatóság elősegíti a kész-
letek nyomon követhetőségét és kontrollját, amivel 
kiszolgálhatjuk a megváltozott vásárlói szokásokat. 
A fejlesztés egy gyorsabb, fenntarthatóbb, verseny-
képesebb ellátási lánc felé vezet minket – mondta 
Nagy Zsolt István, a Wienerberger Magyarország 
marketingvezetője.
A projekt sikere után a vállalat úgy tervezi, hogy 
2025-ig minden magyarországi telepére kiterjeszti 
a rendszert. A digitalizáció a cégcsoport számára 
kiemelten fontos, és ez a fejlesztés egy lényeges lé-
pést jelent egy kiváló, hosszú távon versenyképes 
ellátási lánc felé. 

Magyarországon	
fejlesztett	ki	először	
szabadtéri	digitális	

raktárat	a	Wienerberger.	
A	beruházással	az	
összekészítés	ideje	
a	tetőkiegészítők	

esetén	50%-kal,	a	
tetőcserepeknél	22%-kal	

csökkent.

Szabadtéri digitális raktár
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Mintegy 20-25%-kal drágulhatnak 2024-ben az 
áruszállítási és logisztikai díjak a Magyarországi 
Logisztikai Szolgáltató Központok Szövetségének 
előrejelzése (MLKSZKSZ) szerint. Az áremelkedés 
hátterében uniós jogharmonizációs intézkedések, 
környezetvédelmi költségek, illetve inflációs hatá-
sok állnak. 2024 elejétől jelentősen emelkedő út-
díjak, az üzemanyag jövedéki adójának változása, 
valamint az ágazatban várható kétszámjegyű bér-
növekedés nagymértékben növeli a logisztikai vál-
lalkozások költségeit, amit kénytelenek beépíteni 
a díjaikba. Az energiaárak csökkenése ugyanakkor 
mérsékelheti a raktárlogisztikai költségeket. 
Jelentősen nőnek 2024 elejétől a logisztikai ágaza-
tot érintő költségek, ami hatással van a fuvarozási 
és raktározási díjakra is. Január elsejétől literenként 
41 forinttal emelkedik az üzemanyagok jövedéki 
adója, valamint érdemben nőnek a közúti áruszál-
lítást terhelő útdíjak, illetve bővül az útdíjköteles 
szakaszok száma is Magyarországon. Az adó-, il-
letve díjemelés hátterében részben európai uniós 
jogharmonizációs okok állnak, a tagállamok sorra 
emelik az úthasználati díjakat, Németországban 
2024-től például az eddigi kétszeresére. 
A korábban is több elemből álló magyar útdíjrend-
szer jelentősen átalakul. Az áruszállító járművek 
tulajdonosai új szisztéma szerint fizetik a környe-
zet- és zajterhelés után számított, úgynevezett 
külsőköltség-díjat, amely a levegő- és zajterhelés 
esetében az utak típusától függően változó, míg a 
szén-dioxid-kibocsátás tekintetében tengelyszám 
és környezetvédelmi kategóriánként fix díjtétel 
lesz. Emellett minden áruszállító járműnek – jár-
műkategóriák szerint – továbbra is fizetnie kell az 
infrastruktúrahasználati díjat. Ráadásul az új rend-
szerben az útdíjak egy évben akár többször is mó-
dosulhatnak majd. Továbbá bővül az útdíjköteles 
szakaszok száma is, az M0-s körgyűrű M5 és M1/M7 
közötti szakasza is fizetős lesz. 
Az MLSZKSZ számítása szerint Magyarországon át-
lagosan több mint 59%-kal emelkedik az útdíjkölt-
ség, ami önmagában 8-10%-kal növeli a fuvardíja-
kat. Ehhez jön hozzá a jövedékiadó miatti jelentős 
üzemanyag-drágulás (5%), valamint a bérköltsé-

Nőnek a fuvarozási és
raktározási díjak 2024-ben

Az	áruszállítás	és	a	raktározás	2024-ben	20-25	százalékkal	drágulhat.	Az	útdíjak,	az	üzemanyagok	
adója	és	a	bérköltségek	is	nőnek,	emelkednek	a	raktárbérleti	díjak.

gek kétszámjegyű (minimum 10-15%-os) növeke-
dése. Összeségében legalább 25%-kal kénytelenek 
növelni díjaikat a fuvarozók. 

A raktárlogisztikai költségek is nőnek
Az áruszállítás mellett a raktárlogisztikai költségek 
is drágulnak 2024-ben az idei magas infláció (közel 
17,5%), a munkabérek emelése (10-15%) és a bérle-
ti díjak növekedése (10-15%) miatt. Az energiaárak 
csökkenése – a gáz és áram ára átlagosan 20-25%-
kal csökken 2023-hoz képest – ugyan mérsékelheti 
a költségeket, de kompenzálni nem tudja, ezért a 
szolgáltatók összességében legalább 15-20%-kal 
kénytelenek növelni a díjaikat. 

– A költségek növekedése az egész logisztikai 
ágazatot érinti, a díjak emelése nélkülözhetetlen a 
fuvarozási kapacitások fenntartásához, főként egy 
olyan időszakban, amikor a csökkenő fogyasztás 
miatt visszaesőben vannak az áruszállítási volume-
nek. Ha nincs díjemelés, a cégeknek le kell építe-
niük a kapacitásaikat, ami később nagyon sokba 
kerül majd a gazdaság minden szereplőjének. Egy 
gazdasági fellendülés esetén csak nehezen lehet 
újraépíteni a megszüntetett képességeket (hu-
mánerő, technika, fuvareszköz), ennek árát pedig 
a megbízók többszörösen fogják megfizetni – 
hangsúlyozta Bíró Koppány Ajtony, az MLSZKSZ 
főtitkára. 
Az MLSZKSZ szerint a jövő évi költségemelkedés 
hatására így is sok kisebb fuvarozócég kénysze-
rülhet megszüntetni a tevékenységét, elsősorban 
azok, amelyek az megbízókkal kötött előnytelen 
szerződéseik miatt nem tudják a növekvő költsé-
geket beépíteni az áraikba, és nem rendelkeznek 
megfelelő likviditással.  MLSZKSZ

Ha a szolgáltatási díjak nem emelkednek, a cégeknek le kell 
építeniük a kapacitásaikat, ami később nagyon sokba kerül majd a 
gazdaság minden szereplőjének. 
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A 2022-es év piaci trendjeivel ellentétben tavaly a 
kereslet erőteljesen visszaesett a kínálathoz viszo-
nyítva minden fuvarozási ágazatban, ezért a közúti, 
tengeri, vasúti és légi szállítási üzleteket a csökkenő 
fuvardíjak jellemezték. Mindeközben a szolgáltatók 
költségei változatlanok maradtak, és a kieső bevételt 
a fuvarozóknak, szállítmányozóknak saját árrésükből 
kellett kompenzálni. Így a fuvarozás ismét „low mar-
gin” kategóriájú üzletággá vált a bíztatóan alakuló 
2022-es év után. 
– Mivel ez a szegmens tevékenységünk legnagyobb 
részét teszi ki, így az említett visszaesés és a fuvar-
piaci díjszint csökkenése az Ekol eredményességére 
is jelentős hatással volt. Fuvardíj-emeléseket nem 
tudtunk eszközölni a megnövekedett költségeink 
ellenére sem, sőt, több esetben kénytelenek voltunk 
kedvezményeket adni a pályázatok során, mivel ver-
senytársaink csökkentették a díjaikat, ezért mi is csak 
alacsonyabb áron tudtunk versenyben maradni – nyi-
latkozta Kovács Ákos, az Ekol Logistics Kft. ügyvezető 
igazgatója, aki hozzátette azt is, hogy a fuvardíjak le-
hető legmagasabb szinten tartása volt a cég számá-
ra a legnagyobb kihívás az elmúlt évben. Mindezek 
mellett 2023 végére érkezett a magyar és német útdíj 
emelésének híre is, és ennek beépítése a szolgáltatási 
díjakba jelenleg is folyamatban van, valamint intenzív 
egyezkedés tárgyát képezi a megbízók és a fuvarozók 
között. 
– A megbízói elvárásokat illetően jelentős változást 
nem tapasztaltunk az elmúlt években. A pontos fel-, il-
letve lerakodási időpontok betartása mellé nagyjából 
hasonló súlyozással „felzárkózott” a leigazolt szállító-
levelek néhány napon belül történő visszajuttatása. 
Szinte minden nagy árukibocsátónál ez kötelező elő-
írás, azaz minden piaci szereplő nagy figyelmet fordít 
a vevői kiszolgálások mellett a likviditására, és a fuva-
rozásnak mindkettőben nagy szerepe van – mondta 
Kovács Ákos. Az ügyvezető szerint a visszaeső meny-
nyiségek mellett a fuvarozást illetően kétféle módon 
lehetséges az átlagos, alacsony árrésnél magasabbat 
elérni: az egyik a szakosodás, a másik pedig a nagy 
mennyiségek kezelése. Mindkettőnek megvannak a 
maga nehézségei, buktatói, kockázatai, de ameny-
nyiben egy szolgáltató jól tudja ezeket kezelni, akkor 
eredményt is el tud érni, sőt növelheti is azt. 
– Továbbra is tendencia, hogy a nagy megbízók, áru-
kibocsátók előnyben részesítik a komplexitást, azaz 
szívesen dolgoznak olyan szolgáltatóval, amely egy 
összetettebb logisztikai folyamat több részfeladatát, 

vagy akár a teljes egészet el tudja 
látni. Tipikus példa erre az Unión kí-
vüli importfeladatok lebonyolítása. 
Ebben az esetben a fuvarozás, a vám-
ügyintézés, a raktározás és az áruterí-
tés mind része az ellátási lánc folya-
matnak. Amennyiben ez egy kézből, 
azaz egy logisztikai szolgáltató által 
menedzselhető, az nagymértékben 
növeli a hatékonyságot és költség 
oldalról is sokkal kedvezőbb. Az Ekol 
Logistics Kft. éppen ezekben, a komplexitást igénylő a 
feladatokban teljesít jól. Emellett kijelöltünk bizonyos 
szakirányokat, melyekre tevékenységi portfóliónkban 
nagyobb hangsúlyt fektetünk az üzlet- és termékfej-
lesztés során – hangsúlyozta a szakember.
A piaci tendenciákról szólva Kovács Ákos kifejtette: 
az elmúlt másfél évben nem várt mértékű áremelke-
déssel kellett számolni néhány költségkategóriában, 
illetve a korábban bevált mechanizmus már nem felelt 
meg a növekedés gyors implementálására egy adott 
piaci szegmensben, ami komoly vitákat eredménye-
zett a megbízók és a szolgáltatók között.
– Példaként két esetet emelnék ki, ami a jövőben is 
bármikor újra előállhat, csak más költségnemek ese-
tén. Az egyik a villamosenergia díjában hirtelen jelent-
kező, nagymértékű áremelés, amely komoly hatással 
volt a vasúti és intermodális szállítási díjakra, de ki-
hatott a raktárlogisztikai és szolgáltatási költségekre 
is.  A másik a több országot is érintő útdíj, amely a 
fuvarozási és a szállítmányozási szegmenseben egya-
ránt költségnövekedést eredményezett, és ez komoly 
elszámolási vitákat generált a megbízók oldaláról. Mit 
lehet tenni annak érdekében, hogy fel legyünk készül-
ve hasonló esetekre? Erre nehéz választ adni, de az 
fontos, hogy a szakmai szervezetek érdekképviselete 
mellett olyan metodikát kellene kidolgozni, amely tá-
mogatja a szolgáltatókat abban, hogy a külső gazda-
sági helyzet által indukált költségtényezők nem várt 
változása okán keletkező felárat a piac szereplői elfo-
gadják és a megbízóik felé érvényesíteni tudják. Ha az 
ilyen esetekben azt lehetne mondani, hogy „a szakma 
ezt a módszert alkalmazza”, akkor könnyebb lenne át-
vinni az áremeléseket a megbízók felé. Ma még min-
den szolgáltató a maga csatáját vívja… Fontos tehát 
átgondolni a jelenlegi költségszerkezetet, és felké-
szülni arra, hogy ha azok valamelyike esetén hirtelen 
áremelkedés következik be, akkor mi a teendő. Az vár-
ható, hogy az alul teljesítő és forrásaik jó részét nem 

A korábban bevált mechanizmusok
már nem működnek

A	jelenlegi	fuvarpiaci	
trendekről	és	kihívásokról	
kérdeztünk	néhány	piaci	

szereplőt.

»

Kovács Ákos
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saját piacaik fejlesztésére fordító európai gazdaságok 
vezetői igyekezni fognak olyan hatósági vagy egyéb 
díjakat emelni, amelyek közvetlenül az államkasszá-
ba folynak be. Így a fuvarozás terén is számíthatunk 
arra, hogy bármely tagállam egyszer csak előáll egy 
jelentős mértékű autópályadíj-emeléssel. Éppen ezért 
azt tartjuk kiemelten fontosnak, hogy a szakmai szer-
vezetek egységes fellépése mellett a szerződésekbe 
igyekezni kell „megelőző” klauzulákat beépíteni, így 
valamennyire tompíthatók az esetleges díjemelések 
miatti kellemetlenségek hatásai – hívta fel a figyelmet 
Kovács Ákos. 

Szűk keresztmetszetek, kritikus 
időszakok várhatók
– 2023-ban egy igen változatos évet tudhatunk ma-
gunk mögött. Az ügyféligények nagyban változtak 
a korábbi évhez képest, a gazdasági bizonytalanság 
jelentősen átalakította az ellátási láncok működtetése 
mögötti döntéseket. Általánosságban azt láttuk – ága-
zattól függetlenül –, hogy a vevői igények csökkené-
se és a korábban felhalmozott készletek miatt vagy 
csökkentek a szállítási feladatok, vagy az utolsó pil-
lanatban születtek meg a zöld jelzések, így azonnali, 
gyors megoldásokra volt szükség. Ugyan akkor azt is 
tapasztaltuk, hogy sok partnerünk új „fába vágta a fej-
széjét”, új projektek indultak, amelyek szintén stabil és 
jól ütemezett szállításokat igényeltek. A kihívásokkal 
teli gazdasági helyzet az elvárt költségcsökkentési 
projekteket is magával vonta, és minden piaci sze-
replő alaposan átvizsgálta a szállításokra fordítandó 
kiadásokat. A szállítandó mennyiségek csökkenésével 
párhuzamosan erre volt is lehetőség – a fuvarozók is 
sokkal tárgyalóképesebbek lettek, legyen szó akár 
légitársaságokról, vasút- vagy hajóstársaságokról. A 
QCS Quick Cargo Service megoldási csomagja életké-
pesnek bizonyult: kiterjedt, de letisztult partnerkap-
csolatainkat kihasználva mi ugyan úgy tudtuk ver-
senyeztetni az alvállalkozóinkat, mint ahogy minket 
versenyeztetnek a partnereink, így a legtöbb esetben 
meg tudtunk felelni az ilyen irányú elvárásoknak. El-
tökélt és dedikált csapatunk révén azonban ez nem 
ment a minőség rovására. Sok feladatra egyből 2-3 
opciót is tudtunk ajánlani, árak és tranzitidők viszony-
latában, így megbízóink kiválaszthatták a számukra 
optimális verziót. A 2023-as év végén egy újabb geo- 
politikai helyzet nehezítette a munkánkat. Decem-
berben a Vörös-tengeren, húti lázadók támadtak meg 
több kereskedelmi hajót, elsőnek kárt is okozva az 
OOCL kötelékén belül közlekedő Number 9 hajóban. 
Ezt követően több hasonló támadás történt, melynek 
folyományaként a hajóstársaságok sorra fordították 
vissza járataikat a veszélyzónából és irányították át 
hajóikat egy Afrikát megkerülő útvonalra. A karácsony 
előtti hétre már látszódott a kaotikus helyzet kialaku-

lása, így ügyfeleinket gyors informáltuk, és felkészí-
tettük őket a tengeri szállítmányozás várható körül-
ményeire, úgymint komoly késések, áremelkedések, 
hajótérkapacitás-korlátok. Emellett megoldásokkal 
is szolgáltunk: a forgalmakat a selyemúton működő 
vasúti vonalakra, gazdaságos légi vagy tengeri-légi 
kombinált irányokba tereltük át – vázolta a piaci tren-
deket Kondor Dávid, a QCS-Quick Cargo Service Kft. 
ügyvezetője.
A szakember szerint a tavalyi évben a legnagyobb 
kihívás a QCS számára: kitörni a „legolcsóbb” kategó-
riából. A COVID-időszakot követően nagyon magas 
fuvardíjak után minden megbízó érthető módon a 
költségcsökkentést tűzte zászlajára. Ez természetes 
reakció egy lefelé ívelő gazdasági környezetben. 
– Emellett azt is láthattuk, hogy a kedvező fuvardíjak 
sokszor alacsony szolgáltatási színvonallal párosul-
tak. Azokkal a partnereinkkel, amelyekkel egyfajta 
tanácsadói kapcsolatot tudtunk kialakítani, sikerült 
közös nevezőre jutni, de ennek ellenére is csökkent 
a kiadott ajánlatok sikerrátája. Ugyanakkor mi a hét-
köznapokban is egy rugalmas és extra mérföldet 
megfutó szállítmányozóként pozícionáljuk magun-
kat, és ehhez szükség van némi játéktérre. Termé-
szetesen mi is lekövetjük a piaci mozgásokat, de 
tudjuk, hogy kitől, mire lehet számítani. Például, ha 
egy légitársaság Kína és Budapest közt direkt járatot 
üzemeltet nagyon kedvező fuvardíjakkal, de heten-
te csak egy járatot indít, akkor ha erről lemarad az 
áru kapacitáshiány miatt, máris egy hetet csúszik az 
érkezés, ami nem versenyképes. Szállítási ágtól füg-
getlenül a speditőrök száma nem csökkent, viszont 
a szállított áruk volumene igen. Ez értelemszerűen 
komoly konkurenciaharcot is eredményez. Tapasz-
taltuk a volumennövelő kampányok megjelenését, 
de szerencsére a QCS által hosszú távon is biztosított 
versenyképesség a hosszú távú ügyfélbizalomnak 
szintén jó alapot adott. Ezt a stratégiát folytatjuk a 
jövőben is. Nyilvánvalóan számunkra is kihívást jelent 
az inflációs környezet és ennek hatásai, legyen az akár 
a rezsiköltség, a bérköltségek vagy a szolgáltatói díjak 
növekedése – nyilatkozta Kondor Dávid. 
A szakember hozzátette: két hónappal ezelőtt a meg-
bízói elvárások kapcsán még azt mondta volna, hogy 
a stabil és megbízható kommunikáció mellett nagyon 
hangsúlyos lett a költségcsökkentés. A tengeri szállít-
mányozásban kialakult helyzet miatt sajnos ezt most 
mindenkinek át kell értékelnie. 
– 2024 januárjára már látszik, hogy a tengeri fuvar-
díjak, így közvetetten a vasúti költségek, majd pedig 
a légi szállítások árai is rövid időn belül jelentősen 
emelkedni fognak. Főleg a tengeri konténeres szál-
lítmányozásban ma azon ügyfeleknek tudunk meg-
oldásokkal szolgálni, akik bizalommal adnak nekünk 
lehetőséget, hogy megtaláljuk a legjobb megoldást. »

Kondor Dávid
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Ha a jelenlegi helyzetben a megrendelő ragaszkodik 
egy adott hajóstársasághoz, annak a díjához vagy 
adott útvonalhoz, akkor ezzel jelentősen megnehe-
zíti a saját helyzetét. Mi egy ársávot és néhány útvo-
nalat tudunk ajánlani, amelyen keresztül el tudjuk 
juttatni a konténereket a végcélba, de szinte minden 
egyes konténerre egyedi megoldást kell keressünk, 
ami az árakban is némi rugalmasságot igényel. Ter-
mészetesen az ügyfélérdekeket tartjuk szem előtt, 
így a rendelkezésre álló 8-10 hajóstársaság–kikötő 
kombinációból kiválasztjuk a működőképes és a 
körülményekhez mérten versenyképes opciókat. Jól 
működik az a stratégiánk, hogy több alternatívával 
állunk elő egy-egy szállítási feladatra, adott esetben 
tanácsadással segítjük megbízóink döntéseit – fej-
tette ki a szakember. 
A QCS Quick Cargo Service jó átmenetet képez egy 
globál multinacionális és egy kisméretű, helyi szállít-
mányozó között. Nem túl nagy ahhoz, hogy egy-egy 
feladat ne kapjon megfelelő figyelmet, viszont a cég 
nemzetközi kapcsolatai, stabil háttere, fegyelmezett-
sége és elszántsága révén a „profi ligában” kap helyet.
– Tapasztalt kollégáim pontosan tudják, hogy milyen 
lehetőségek érhetőek el a piacon, és ezt partnereink-
kel is megosztjuk. Ha váratlan helyzet adódik, akkor 
ügyfeleinkkel karöltve levonjuk a tanulságokat a jö-
vőbeli közös fejlődés érdekében. Úgy látjuk, hogy erre 

van igény a piacon. Kiemelném, hogy a Közép-Kelet-
Európában indított terjeszkedésünk folytatódik, így 
már a régió minden meghatározó piacán elérhetőek 
vagyunk, a tradicionális, nyugati országok mellett – 
mondta Kondor Dávid. Az ügyvezető arra is kiért, hogy 
a tengeri szállítmányozásban kialakult jelenlegi kihí-
vások egész évre tartogatnak feladatokat. Az ellátási 
láncokban hasonló gondokkal kell majd megküzdeni, 
mint 2 évvel ezelőtt a szuezi baleset során. A hajóstár-
saságok rendszerei már most felborultak, járatkima-
radások, kapacitáshiányok, szűk keresztmetszetek, 
gyors és meredek áremelkedések jellemzik a hét-
köznapokat és az elkövetkezendő hónapokat. 2021-
ben összesen 6 napra blokkolta az Ever Given hajó a 
csatornát, a Vörös-tengeren kialakult helyzet jelenleg 
már egy hónapja akadályoztatja a tengeri fuvarozást, 
és kihat a transzszibériai vasúti útvonalakra is, ahol 
ugrásszerűen megnőtt az igény. 
– Bízunk abban, hogy az infrastruktúra üzemeltetők 
nem adnak több szabad kapacitást, mint amennyit 
elbír a hálózat, így nem alakulnak ki jelentős késések, 
fennakadások. Értelemszerűen a légi szállítmányozás-
ra is hatással lesz a tengeri szituáció, ott is jelentős vo-
lumennövekedésre és áremelkedésre érdemes felké-
szülni. Itt kapacitásproblémákat még nem említenék, 
de szűk keresztmetszetek, kritikus időszakok várhatók 
– hívta fel a figyelmet Kondor Dávid. RJS
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A Jungheinrich rendszeresen szervez Fenntartha-
tósági Napokat, amelyek során a vállalat meghívja 
kiemelt ügyfeleit a biatorbágyi központban talál-
ható bemutatóterembe. Az esemény célja nem 
csupán az aktuális intralogisztikai trendekről való 
tájékoztatás, hanem a szakmai információcserén 
túl az is, hogy lehetőséget biztosítsanak működés 
közben látni és kipróbálni a Jungheinrich legújabb 
gépeit. A legutóbbi eseményen különös hangsúlyt 
kapott a fenntarthatóság, az energiahatékonyság 
és az automatizáció, melyek a Jungheinrich szerint 
a következő időszakot meghatározó trendek lesz-
nek az intralogisztikában.

Fenntarthatóság a Jungheinrich 
stratégiájában
A Fenntarthatósági Napokon bemutatott előadá-
sok egyértelműen rávilágítottak arra, hogy a válla-
lat milyen intézkedéseket tesz a környezetvédelem 
és fenntartható fejlődés érdekében.
A Jungheinrich elkötelezett az emissziók csökken-
tése mellett, és bemutatta legújabb, környezetba-
rát technológiáit. Az elektromos meghajtású jár-
művek, amelyeket a vállalat fejlesztett ki, nemcsak 
csökkentik a károsanyag-kibocsátást, de a hosz-
szabb üzemidőnek és az energiahatékonyságnak 
köszönhetően hozzájárulnak a vállalatok fenntart-
hatósági céljainak eléréséhez.

Energiahatékonyság: kihívások és 
megoldások
Az energiahatékonyság az intralogisztikai folyama-
tok kulcsfontosságú eleme, és a Jungheinrich ezen 

a területen is számos innovatív megoldást kínál. Az 
előadások során részletesen bemutatták, hogyan 
lehet optimalizálni az energiafelhasználást a raktá-
rozási és szállítási folyamatokban. Az automatizált 
rendszerek és az intelligens energiakezelési meg-
oldások segítenek minimalizálni az energiaveszte-
ségeket, ami nemcsak a vállalatok költségeit csök-
kenti, hanem hozzájárul a fenntarthatósági célok 
eléréséhez is.
A Jungheinrich az energiahatékonyság terén vég-
zett kutatás-fejlesztési erőfeszítései révén olyan 
gépeket és rendszereket kínál, amelyek optima-
lizálják az energiafelhasználást, miközben meg-
tartják a teljesítmény és hatékonyság szintjét. Az 
energiahatékonyság nemcsak környezetvédelmi 
szempontból fontos, hanem jelentős mértékben 
hozzájárul a költséghatékony intralogisztikai mű-
veletekhez is.

Lítiumion-technológia: a jövő motorja
A Jungheinrich számára a lítiumion-technológia 
nem csupán egy újabb energiaforrás, hanem a jövő 
motorja is. A hagyományos targoncák tömegének 
jelentős részét az akkumulátor adja. A lítiumion-
cellák könnyebb és kisebb méretükkel lehetővé 
teszik, hogy merőben újfajta targoncákat tervez-
zenek. A Powerline széria targoncáinak bemutatá-
sa példa erre, és ezek a fejlesztések folyamatosan 
bővülnek.
A Jungheinrich így nemcsak a jelen, hanem a jövő 
energiahatékony intralogisztikáját is formálja, és a 
lítiumion technológia révén segíti ügyfeleit a fenn-
tartható és hatékony üzemeltetés kialakításában. 

Az intralogisztika jövője
Fenntarthatósági	Nap	a	Jungheinrichnél.	

»
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A fenntarthatóság és a teljesítmény 
összehangolása
A Jungheinrich Powerline gépei nem csupán kiváló 
teljesítményt nyújtanak, hanem a fenntarthatóság 
és a környezetvédelem is központi szerepet játszik 
tervezésüknél és gyártásuknál. Powerline sorozatba 
egyesíti magában a mozgékonyságot, a kényelmet, a 
biztonságot, a fenntarthatóságot és a produktivitást.
A Powerline gépek gyártásától kezdve a kiszállításig 
alkalmazott legszigorúbb CO2-kibocsátási szabá-
lyokkal a Jungheinrich felelősséget vállal a környe-
zetvédelemért. Ahol a kibocsátást nem lehet nullára 
redukálni, a vállalat önkéntes alapon kompenzálja 
azt. A klímavédelmi projektek támogatásával, mint 
például napelem projektek, szélerőművek vagy bio-
massza üzemek, a vállalat hozzájárul a fenntartható 
energia előállításához.
A Powerline gépek tervezésénél a mozgékonyság, 
kényelem és biztonság mind prioritást élvez. A 
gépek 26%-kal jobb kezelhetőséget kínálnak, ami 
azt jelenti, hogy a kezelő könnyebben irányíthatja 
és manőverezheti a gépet, optimalizálva ezzel a 
munkavégzést. A 30 centiméterrel rövidebb gépek 
kisebb fordulókörrel rendelkeznek, így könnyebben 
kezelhetők szűkebb területeken.
A sorozat gépei akár 20%-kal több palettamozgatást 
tesznek lehetővé. A jobb gyorsulás, fürgébb mozgás 
és gyorsabb hidraulikus mozgás révén a gépek haté-
konyabbá válnak a mindennapi feladatok elvégzés-
ében. Emellett a gépek jobb maradványteherbírása 
növeli a gazdaságosságát.
A Powerline gépek tervezésénél a biztonság is kulcs-
fontosságú szempont. A jobb kilátás és nagyobb 
oldalvédelem, például az ERE raklapszállító és ERD 
raklapemelő targoncák esetében növeli a gépek és 
az üzemeltetőik biztonságát. Az intelligens tech-
nológia, mint például a BMS (Battery Management 
System), segíti a gépek biztonságos és hatékony 
energiahasználatát.
A Jungheinrich Powerline gépei tehát nem csak 
egyszerűen modern anyagmozgató gépek, hanem 
teljes élményt is nyújtanak a felhasználóiknak. A 
fenntarthatóság, teljesítmény, és biztonság szoro-
san összefonódik a tervezés és gyártás minden fá-
zisában. 

Automatizáció: az intralogisztika jövője
Az intralogisztika területén az automatizáció fokoza-
tosan átalakítja a munkafolyamatokat és növeli a haté-
konyságot. Az előadásokon bemutatott automatizáci-
ós megoldások átfogóan érintették az anyagmozgatás 
különböző szakaszait, a raktárkészletezéstől kezdve a 
szállításig. A Jungheinrich innovációi közé tartoznak 
az önvezető targoncák, az automatizált raktározási 
rendszerek és a mobil robotok, amelyek mind hozzá-
járulnak az intralogisztika folyamatainak korszerűsí-
téséhez.
Az automatizáció nem csupán a hatékonyság növelé-
sét célozza meg, hanem a munkaerő igényének csök-
kentése és a humán erőforrások optimálisabb felhasz-
nálása révén hozzájárul a fenntartható működéshez. 
Az önvezető járművek és robotok képesek pontosan 
és gyorsan végrehajtani a feladatokat, minimalizálva 
ezzel az emberi hibák lehetőségét, és garantálva a fo-
lyamatok magas szintű megbízhatóságát.

Körforgásos Gazdálkodás
A körforgásos gazdálkodás elve alapján a cél az erő-
források maximális kihasználása és a hulladék mini-
malizálása. Ezt az elvet alkalmazva a Jungheinrich 
nemcsak az intralogisztika terén, hanem a targoncák 
felújításában is komoly erőfeszítéseket tesz a fenntart-
hatóság elősegítése érdekében.
A targoncák felújítása a Jungheinrichnél egy jól kidol-
gozott és szigorú folyamat, amely teljes mértékben 
támogatja a körforgásos gazdálkodás elvét. 
A targoncák felújítása nemcsak puszta üzleti szem-
pontból fontos, hanem a fenntarthatóság megvaló-
sításának konkrét lépése is. Az elavult eszközök újra-
felhasználása és az alkatrészek körforgásba állítása 
nemcsak a környezetvédelmi céloknak felel meg, 
hanem a vállalatoknak is lehetőséget nyújt költség-
hatékonyságra és hosszabb élettartamú eszközökre.
A Jungheinrich kötelezettséget vállal a fenntartható 
intralogisztika és targoncák felújításának előmozdí-
tására, és ezzel példát mutat más iparági szereplők 
számára is. A Fenntarthatósági Napokon bemutatott 
gyakorlati megvalósítások azt bizonyítják, hogy a 
körforgásos gazdálkodás nemcsak elmélet, hanem 
hatékony eszköz a fenntartható jövő kialakításához 
az intralogisztika területén. 
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Létfontosságú a balesetek megelőzése
Sajnálatos tény, hogy egyre több a targoncabaleset. A gyárakban, 
raktárakban és egyéb létesítményekben egyre gyakrabban történ-
nek targoncabalesetek, ami főként az alábbi okokra vezethető 
vissza: 

• A szoros határidők miatti stressz és hajtás

• Koncentráció hiánya

• Megnövekedett munkaterhelés

• Gyenge láthatóság

• Váratlan akadályok

Ezeknek a baleseteknek a nagy része kereszteződésekben, hosszú 
átjárók végén vagy holttérben lévő területeken fordul elő. Néme-
lyik azért következik be, mert a vezető nem észleli a csendben 
közlekedő más járműveket vagy gyalogosokat. Nem számít, hogy 
a targonca gyalogossal, másik targoncával vagy egyéb járművel, 
tárggyal ütközik-e, a következmények súlyosak, sőt akár halálosak 
is lehetnek. Ezért létfontosságú a balesetek megelőzése.

Observation Post
A SOLAN új Observation Post rendszerét arra tervezték, hogy 
megelőzze az ütközésekből eredő sérüléseket, károkat. Az észlelő 
és azonosító egységeket, villogó és hangjelzéseket tartalmazó 
rendszer a találkozási ponttól 4-8 méter távolságra azonosítja a 
közeledő targoncát és figyelmezteti a veszélyes közelségben lévő 
gyalogosokat és a többi targoncavezetőt.

Figyelmeztető jelzés buszparkolókban
A rendszer figyelmeztet a parkolóban mozgó vagy a 
kereszteződéshez közeledő buszokra, teherautókra.

Távirányítású figyelmeztető rendszer
Veszélyes anyagok, például forró folyékony fémek, gyárakban 
történő szállításkor a rendszerrel figyelmeztetést küldhetünk, ha 
valaki 100 méternél közelebb kerül.

Figyelmeztető jelzés híddaru mozgásakor
A rendszert a darupálya kritikus helyeire szerelik, és figyelmeztető 
fényeket helyeznek a gyalogosok útvonalai és a darupálya ta-
lálkozási pontjaira.

Figyelmeztető rendszer bányákban
Rosszul belátható kereszteződésekben figyelmeztethet a közeledő 
járművekre.

Átjáró-magassági figyelmeztetés
A rendszer figyelmezteti a vezetőt, ha a járműve nem tud 
áthaladni az átjáró alatt. 

Hangjelző rendszer
Targonca közeledésekor a gyalogosok előzetes hangjelzést kapnak. 
A rendszert az üzem egyedi igényei szerint lehet felépíteni számos 
variáció alapján.

Observation Post opcionális tartozékok:
Szirénák, berregők, kürtök, kültéri észlelési pontok 
és vészjelzések nagyobb hatótávolsággal külön 
rendelhetők.  
A rendszert teljesen az ügyfél igényeire lehet 
szabni.

Termék Méret (cm) Tömeg (kg)

Observation Post 14/10/22 1,0

Radar detektor 15/11/9 0,3

LED lámpa 9Ø 0,2

Forgalomfigyelő és riasztórendszer targoncákhoz

www.solansystems.hu

SOLAN OBSERVATION POST

A rendszer előnyei
• Közeledő gyalogosok és targoncák azonnali észlelése

•  Gyors, egyszerű telepítés (az üzemeltetéshez 24V AC infrastruk-

túra szükséges)

•  Az ügyfél igényei és a hely adottságai szerinti rugalmas konstrukció

• Megfizethető ár
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A 2024-es évbe lépve, a gazdasági dinamika új devi-
zapiaci trendeket hoz létre, amelyek a devizakereske-
dők számára is új lehetőségeket és egyben kihíváso-
kat jelentenek. Cikkünkben megosztjuk az iBanFirst 
devizapiaci várakozásait az euró, a dollár és a forint 
tekintetében 2024 első negyedévére vetítve, ezzel 
igyekezve irányt mutatni a magyar import-export 
cégeknek a költségvetés elkészítéséhez. 
Néhány kiemelt esemény, amely 2024 első negyed-
évében hatással lehet a devizapiacra:
• A monetáris politika lazulása: a monetáris politika 

szigorításának időszakát követően az elemzők ar-
ra számítanak, hogy a főbb fejlett gazdaságokban 
megkezdődik a kamatcsökkentési ciklus. Ahogy a 
központi bankok megteszik ezt a lépést, az iBan-
First a devizapiacok volatilitásának visszatérését 
prognosztizálja.

• Az európai gazdaságok visszaesése: a főbb gaz-
daságok, Németország és Franciaország lassuló 
növekedése miatt aggályok merültek fel, hogy 
Európa a recesszió szélére kerülhet. Ezzel szemben 
az USA gazdaságának teljesítménye felülmúlja a 
várakozásokat, ami a dollár erősödéséhez és az 
euró leértékelődéséhez vezethet.

• Dezinflációs trend az euróövezetben: az infláció a 
vártnál jelentősebb csökkenést mutat az euróöve-
zeten belül. Az Európai Központi Bank (EKB) kiiga-
zította a 2024-re vonatkozó inflációs előrejelzését, 
amelyet 3,2%-ról 2,7%-ra csökkentett.

– Azt látjuk, hogy az árfolyamingadozások vissza-
térnek a mindennapokba és a kereskedelemben 
résztvevő cégek életét – méretüktől függetlenül – 
befolyásolják. Már egy kisebb mértékű árfolyambeli 
elmozdulás is jelentős hatást gyakorolhat a vállalko-
zások árrésére, valamint befolyásolhatja a nemzetkö-
zi piacon való versenyképességüket. Ebben a kiszá-
míthatatlan környezetben a magyar import-export 
cégeknek érdemes proaktívan kezelniük az árfolyam-
ingadozásokat, amibe beletartozik a devizapiacok 
folyamatos nyomon követése is annak érdekében, 
hogy értesüljenek a legfrissebb trendekről. Ezen 
felül ajánlott egy személyre szabott devizakocká-
zat-kezelési tervet készíteni egy megfelelő szakértő 
segítségével – mondta Henrik Gergely, az iBanFirst 
értékesítési igazgatója. 

EUR/USD előrejelzés 2024 első 
negyedévére
Az iBanFirst elemzői az első negyedévre az euró/dol-
lár árfolyam csökkenő trendjét várják, 1,05-ös szin-
tet elérve. Ezt az előrejelzést az amerikai gazdaság 

ereje és az európai gazdaság törékenysége alakítja.
Európának jelenleg a COVID-járvány utáni elhúzódó 
gazdasági fellendüléssel, a folyamatos energiavál-
sággal és a csökkenő exporttal kell szembenéznie. A 
mostani kihívásokhoz hozzájárul a szigorú monetá-
ris politika is, amely a magas eladósodottsággal van 
összefüggésben, továbbá a német gazdasági modell 
vége, amely az olcsó orosz energiához való hozzáfé-
résen és az autóipari ágazat erős versenyképességén 
alapult, viszont ezt most Kína fenyegeti.
Miközben Európát a recesszió veszélye fenyegeti, az 
Egyesült Államok gazdasága továbbra is felülmúl-
ja a korábbi várakozásokat, amit a rugalmas belső 
fogyasztás és a virágzó ingatlanpiac hajt. A Federal 
Reserve döntése, miszerint nem változtat a szigorú 
a monetáris politikáján, fenntartotta a vonzó ameri-
kai reálhozamokat. Az elemzők 2024 első negyedév-
ében várják a Fed első kamatcsökkentését. A globális 
gazdasági visszaesés tovább erősíti a dollár értékét, 
amely a bizonytalan időkben biztonságos menedék-
devizaként szolgál.

Az EUR/HUF és az USD/HUF előrejelzései 
2024 első negyedévére
Az iBanFirst elemzői nem számítanak arra, hogy a ma-
gyar monetáris politika rövid távon nagy mértékben 
befolyásolná az EUR/HUF árfolyamát. Az irányadó 
kamatláb optimális szinten van ahhoz, hogy közép-
távon garantálja az infláció a célszintre való visszaté-
rését. Az anticiklikus intézkedések tekintetében a kö-
telező tartalékráta további csökkentésére számítunk, 
ami növeli a likviditás mennyiségét. Magyarország 
reál-GDP-növekedése 2023-ban 1,3%-kal lassult, ami 
lényegesen rosszabb, mint az eredeti 0,7%-os növe-
kedési prognózis.
A mostani költségvetési intézkedések ráadásul gazda-
sági bizonytalansággal és kockázattal járnak. Az éves 
inflációs ráta az idei év elején várhatóan emelkedni 
fog, amit az adók emelése és bevezetése befolyásol.
Mindezek a belföldi tényezők az európai gazdaság ál-
talános állapotával és az ukrajnai konfliktussal együtt 
befolyásolják a növekedési kilátásokat és a magyar 
devizát. Másrészt a Magyar Nemzeti Bank a régióban 
a legkevésbé toleráns a devizaingadozásokkal szem-
ben, és nem engedte a forint jelentős leértékelődését.
Az EUR/HUF devizapár: az elemzők arra számítanak, 
hogy a forint 375-ös szinten áll majd az euróval szem-
ben az idei év első negyedév végén. 
Az USD/HUF devizapár: az elemzők arra számítanak, 
hogy a forint 355-ös szinten áll majd a dollárral szem-
ben az idei év első negyedév végén. 

Devizapiaci kitekintő
Euró-,	dollár-	és	forint	
előrejelzés	2024	első	

negyedévére.
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A kínai növekedés lehetséges 
forgatókönyvei
Az első szerint, mely egyben a Fidelity alapforgató-
könyve is, folytatódik Kína gazdaságának megszi-
lárdulása, és az ingatlanszektor stabilizálódásával 
és a fogyasztás élénkülésével párhuzamosan foko-
zatosan felgyorsul a talpra állás. Ennek a forgató-
könyvnek, melyben a kínai gazdasági növekedés 
2024-ben 4-5% körül alakul, a szakértők szerint 
65% a valószínűsége. A szakmapolitikai döntésho-
zók több fiskális és monetáris támogatást nyújta-
nak majd, hogy fenntartsák a növekedést, például 
a mély, strukturális problémák kezelésére irányuló 
hatékony intézkedéseket, amelyek segítenek a 
gazdaság egyensúlyának helyreállításában és a ré-
gi, beruházásvezérelt modelltől való eltávolodás-
ban. Ezek a gazdaságpolitikai lépések segítenének 
stabilizálni az ingatlanpiacot is, amely Kínában a 
háztartások vagyonának mintegy kétharmadát 
foglalja magában, ezzel látványosan helyreállíta-
nák a fogyasztói bizalmat.
A fejlett országok recessziója esetén a kínai belső 
piac megerősödése segítene ellensúlyozni a külföl-
di kereslet visszaesését. 
– Bár úgy véljük, hogy a korábbi évek magas növe-
kedési modellje nem fenntartható; a javuló mak-
rogazdasági környezet javíthatná a vállalati nyere-
ségeket és végső soron a befektetői hangulatra is 
kedvező hatással lenne. Az ingatlanok esetében az 
árak stabilizálódására számítanánk, nem pedig a 
növekedés újbóli beindulására, és szorosan figye-
lemmel kísérnénk az adósságszinteket – mondta 
Al-Hilal István, a Fidelity International közép-kelet-
európai igazgatója.
A „folytatódó stabilizáció” forgatókönyv vegyes kö-
vetkezményekkel járnak a kínai eszközökre nézve. 
A kínai részvények közül, amelyek jelenleg a leg-
több más régióhoz képest vonzóbb értékeltséget 
kínálnak, az olyan ciklikus részvények profitálná-
nak leginkább a növekvő gazdasági teljesítmény-
ből, mint a hajózási, ipari és olajipari szolgáltatási 

papírok. A háztartások erőteljesebb költekezése, 
amelyet a világjárvány idején felhalmozott jelen-
tős többletmegtakarítások tesznek lehetővé, a fo-
gyasztói szektor részvényeinek kedvezne. Ebben 
a forgatókönyvben a kamatlábak a stabilitás és a 
kis mértékű csökkenés között mozognának. A kínai 
államkötvények reálhozama az alacsony inflációs 
környezet miatt továbbra is meggyőző maradna, 
ez pedig kedvező hatással lenne az onshore köt-
vények iránti keresletre. Ennek ellenére rövid távon 
likviditásszűkülést tapasztalhatnánk az onshore 

kötvénypiacon, amit a befektetőknek a jövőbeli 
szakpolitikai támogatással kapcsolatos várakozásai 
és az államkötvények növekvő, a hozamokat még 
feljebb hajtó kínálata okozhat.várakozásai és az ál-
lamkötvények növekvő, a hozamokat még feljebb 
hajtó kínálata okozhat. A kínai gazdaság második 
lehetséges jövőbeli forgatókönyvében a lefelé mu-
tató kockázatok játsszák a főszerepet, például az, 
hogy a kormányzati ösztönzők nem elég gyorsan 
érik el a céljukat, ami komoly lassulást eredményez-
hetne. Ennek a forgatókönyvnek a valószínűségét 
a Fidelity 25 %-ra becsüli. Ebben a helyzetben a 
gazdaságot kettős csapás éri a belső strukturá-
lis kihívások és a külső kereslet lassulása miatt. A 
szakpolitikai támogatás elmaradása az amúgy is 
gyengélkedő ingatlanpiacot valóban komoly visz-

Kína az ázsiai régió 
nagy kérdőjele

Az	amerikai	dollár	teljesítménye	és	a	befektetők	Kína	fellendülésével	kapcsolatos	optimizmusának	
megingása	2023-ban	számos	ázsiai	gazdaság	erős	növekedési	történetét	megtörte.	A	Fidelity	szerint	
Kína	előtt	három	különböző	makrogazdasági	szcenárió	állhat	2024-ben.

Az ingatlanpiac összezsugorodása után a kínai szolgáltatói szektor jelenthet némi reménysugarat

Forrás: Fidelity International, 2023. november. Megjegyzés: A Fidelity International havi rendszerességgel állítja össze a kínai ipari, 
szolgáltatói és ingatlanszektor aktivitási mutatóit. A grafikon a Fidelity International saját kínai aktivitási trackerjének havi értékeit 
ábrázolja. Az Y tengelyen minden sorozat Z-értéke látható. A 0-nál nagyobb értékek a hosszú távú átlagnál nagyobb, míg a 0-nál kisebbek 
annál alacsonyabb aktivitást jeleznek. Kék: Ipari; Narancs: Szolgáltatói; Sárga: Ingatlan

»
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szaesésbe taszítaná. Erre válaszul megnőne a helyi 
önkormányzatok adósságának hitelkockázata, mi-
vel az ezek költségvetési bevételeinek fő forrását 
jelentő telekeladások tovább csökkennének.
Ha az ingatlanszektor és az önkormányzati adós-
ságok kettős válsága átterjedne a szélesebb pénz-
ügyi rendszerre, Kína megindulhat a „japánosítás”, 
vagyis a súlyos adósságterhekkel, dezinflációs 
nyomással, valamint a fogyasztók és a vállalkozá-
sok kiadásainak és bizalmának visszaesésével jel-
lemezhető, többéves gazdasági stagnálás felé. A 
központi kormányzat szintjén még mindig lenne 
lehetőség a tőkeáttétel növelésére a visszaesés 
ellensúlyozása céljából, de a részvénybefektetők 
számára egy ilyen medvepiaci forgatókönyv véde-
kező pozícionálást tenne szükségessé. A közművek 
és az alapvető fogyasztási cikkek részvényei haté-
konyabban tudnának dacolni a viharral. Ez a háttér 
kedvező lehet a kínai kötvényeszközök számára, 
és a Fidelity is fokozottan a durációt részesítené 
előnyben. Ugyanakkor egy ilyen visszaesés során 
a nemteljesítési kockázatok növekedése arra in-
tene, hogy ragaszkodjunk a jó minőségű vállalati 
kötvényekhez. 
A harmadik kínai forgatókönyv szerint a gazdaság 
erős reflációs időszakba lép. A három lehetőség 

közül ehhez rendeli a Fidelity a legkisebb, 10%-os 
valószínűséget. Ebben a verzióban Kína újra elő-
venné a régi gazdaságpolitikai kottáját, és a növe-
kedést túlzott kormányzati beruházásokkal és az 
ingatlanpiaci boom újraélesztésével támogatná. 
A szakpolitikai döntéshozók már nem csak ciklikus 
enyhítő intézkedéseket vetnének be az ingatlanfej-
lesztők és a pénzszűkében lévő helyi önkormányza-
tok finanszírozási eszközeinek megtámogatására, 
amivel újabb hitelezési hullámot gerjesztenének az 
állami és a magánszektorban. Az infláció felgyor-
sulna, az üzleti és fogyasztói bizalom újraéledne. 
Az újabb ingatlanpiaci boom széles körű fellendü-
lést indítana el az egész gazdaságban. Rövid távon 
Kína visszanyerné gyors gazdasági növekedését, 
a befektetőknek óvatosnak kellene lenniük: ez az 
adóssággal táplált bővülés hosszú távon nem lenne 
fenntartható, és végül még súlyosabb strukturális 
problémákat okozna a gazdaságban. Az eszköz-
osztályok szempontjából a reflációs forgatókönyv 
kedvező a gazdaságilag érzékeny értékpapírok, 
például a nehézgépek gyártói és a pénzügyi szektor 
számára. Az eseményeket valószínűleg a fogyasztás 
széles körű fellendülése követné, ezért a fogyasztási 
részvényeket is előnyben részesítenék, különösen a 
nem alapvető fogyasztási cikkeket. 
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2024. január 1-jén lépett hatályba a környezetvédel-
mi biztosítás szabályait is összegző új kormányren-
delet, mely értelmében az idei évtől számos hazai 
gazdálkodó szervezetnek kell rendelkeznie mini-
mum 10 millió forint vagy afeletti – egyes vállalatok 
esetében a Colonnade Biztosító becslései szerint – 
akár 30-50-100 millió forint biztosítási összegű kör-
nyezetvédelmi biztosítással. A környezetvédelmi biz-
tosítás pontos – jogszabály szerint elvárt – összegét 
a kormányrendeletben megadott képlet alapján kell 
a biztosításra kötelezett szervezetnek kikalkulálniuk.

Kiket érint a rendelet?
A rendelet nem csak a hulladéklerakót üzemeltető 
vagy hulladékgazdálkodási tevékenységet folytató, 
hanem minden olyan gazdálkodó szervezetre vonat-
kozik, mely tevekénységével éves szinten több, mint 
2000 kg nem veszélyes hulladékot, vagy 200 kg-nál 
több veszélyes hulladékot, vagy 5000 kg-nál több 
nem veszélyes építési-bontási hulladékot termel. 
Bár ezek a mennyiségek látszólag soknak tűnhetnek, 
számos olyan vállalkozás is érintett lehet, melyre első 
nem is gondolnánk: akár egy nagyobb méretű élel-
miszerüzlet, étterem, kifőzde vagy szálloda, egy autó- 
vagy gumiszervíz, de akár egy gyógyszertár vagy egy 
hentesüzlet is elérheti a rendeletben meghatározott 
éves hulladékmennyiséget. Az előzetes becslések 
szerint mintegy 20 000 hazai gazdálkodó szervezet, 
vállalkozás tartozhat a rendelet hatálya alá.

A környezetvédelmi biztosítás tartalma
A környezetvédelmi biztosítás a biztosított tevékeny-
ségével okozott, előre nem látható, véletlen bekövet-
kezett környezeti károk – például talaj, felszíni vizek, 
talajvíz, levegő szennyeződés – felszámolásának fi-
nanszírozására szolgál. A biztosítás emellett – egyes 
biztosítóknál – fedezetet nyújthat a biodiverzitásban 
okozott kárra, a kárenyhítési költségekre, valamint a 
környezetszennyezési eset kapcsán felmerülő jogvé-
delmi költségekre, vagy akár kiegészítő szolgáltatás-
ként a szállítási tevékenységre is kiterjedhet.
– Az, hogy az egyes környezetvédelmi biztosítások mi-
lyen környezetszennyezéssel kapcsolatos káresetek-
re és egyéb ilyenkor felmerülő járulékos költségekre 
nyújtanak fedezetet, biztosítótársaságonként eltérő 
lehet. Ezért érdemes mindenképp alaposan tájéko-
zódni arról, hogy mit tartalmaznak pontosan a bizto-
sítási feltételek. Vannak olyan biztosítások, melyek ki-
zárólag a telephelyen bekövetkezett káreseményekre 
biztosítanak, míg mások – például a Colonnade Bizto-
sító környezetvédelmi biztosítása – a biztosított tevé-

kenységéből fakadó, telephelyen kívül bekövetkezett 
környezetszennyezés esetén is fedezetet nyújt felta-
karítási költségekre, személyi sérülésre vagy dologi 
kárra – javasolja Faraga Gábor, a Colonnade Biztosító 
Vállalati Igazgatóságának vezetője.  

Mire vonatkozik a biztosítás?
Környezetszennyezés kapcsán két típust különbözte-
tünk meg: a balesetszerűen bekövetkezett, valamint 
a folyamatos környezetszennyezést. 
– Mindkét eset jelentős környezeti, valamint anyagi 
károkkal járhat, ugyanakkor az utóbbira a legtöbb ha-
zai biztosító kínálatában jelenleg elérhető környezet-
védelmi biztosítás nem nyújt fedezetet – tette hozzá 
Faraga Gábor. 
Vannak olyan esetek, mikor az adott vállalkozás eleget 
tesz kármegelőzési kötelezettségének, mégis – folya-
matos – környezetszennyezés következik be, mely 
csak huzamosabb idő elteltével kerül észlelésre, mikor 
már jelentős károkat okozott a környezetben.
Néhány példa a folyamatos környezetszennyezésre: 
• A legtöbb építőipari gép dízel üzemanyaggal és 

különböző hidraulikus rendszerekkel működik. A 
nagy gépek, például a buldózerek 300-400 litert 
képesek egyszerre szállítani. Ha az üzemanyag-
szivárgást hosszú ideig nem veszik észre, az hoz-
zájárulhat a talaj- vagy vízszennyezéshez.

• A vállalat telephelyén keletkező égéstermék ki-
bocsátása során a monitorozás ellenére tartós 
időtartamban kibocsátási határérték túllépés 
történik, ezáltal károsodik a levegő.

• Hűtési hiba és ammónia szivárgás miatt 900 m3 
ammónia tartalmú hűtővíz került a csatornarend-
szerbe, az ammónia már napok óta szivárgott 
mielőtt bárki észrevette volna. Ennek következ-
tében a folyó egy 10 km hosszú szakaszán mint-
egy 1700 kg hal pusztult el. A helyreállítás során 
gondoskodni kellett például a halak visszatelepí-
téséről is.

A piaci igényekhez igazodva, az elmúlt években meg-
jelentek hazánkban is a biztosítók kínálatában, így van 
több olyan vállalat is, mely már rendelkezik valamilyen 
fajta környezettszennyezési felelősségbiztosítással. 
Ugyanakkor – bár ezek a típusú biztosítások számos 
káreseményre nyújtanak fedezetet – 100%-ban nem 
felelnek meg a 2024. január 1-jétől életbe lépő új kor-
mányrendeletnek. Így ezeknek a vállalkozásoknak is 
mindenképp érdemes felülvizsgálni a szerződéseiket, 
tájékozódni a piacon elérhető – a rendelet elvárása-
inak is megfelelő – termékekről, valamint felvenni a 
kapcsolatot biztosítási szakértőikkel.  

Környezetvédelmi biztosítás
Mire	nyújtanak	fedezetet	
a	biztosítók	az	érintett	
vállalkozásoknak?
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A mesterséges intelligencia üzleti célú használatára 
már Magyarországon is egyre több a példa, bár az 
MI megítélése korántsem egységes a vállalkozók és 
felhasználók körében. A Billingo online számlázó leg-
újabb kutatásában a hazai vállalkozások mesterséges 
intelligencia-használati szokásainak, az MI-t övező fé-
lelmeknek és várakozásoknak járt utána.
ChatGPT, mesterséges intelligencia alapú chatbotok, 
robotok – szinte már nincs olyan terület, ahová az ar-
tifical intelligence, azaz a mesterséges intelligencia 
ne tette volna be a lábát. Felhasználási területe rend-
kívül széles, hiszen a marketingügynökségeken kívül 
az autógyártásban, az oktatásban, egészségügyben 
és a gyártásban is vannak olyan területek, ahol az MI 
pótolhatja a kieső munkaerőt vagy épp a folyamatok 
automatizálásában, hatékonyságnövelésében játszik 
fontos szerepet.
Ennek ellenére még mindig egy viszonylag ismeretlen 
területről van szó, amivel még csak ismerkedünk és 
ami folyamatosan, rohamléptékben fejlődik. Valószí-
nűleg ez is hozzájárul ahhoz, hogy a valódi előnyök és 
lehetőségek mellett komoly aggodalmak és tévhitek 
keringenek az MI-ről. Annak érdekében, hogy képet 
kapjunk a hazai vállalkozók MI-ismereteiről, készítet-
tünk egy kiterjedt kutatást a Billingo vállalkozói közös-
ségében, hogy megtudják: mit tudnak és mit gondol-
nak a magyar vállalkozók a mesterséges intelligencia 
jelenéről és jövőjéről.

Közel ezer vállalkozó töltötte ki a 
kérdőívet
A közel 1000 vállalkozó válaszadásával készült kuta-
tásnak kettős célja volt. Egyfelől a magyar vállalko-
zók mesterséges intelligenciával kapcsolatos isme-
reteit akarták feltérképezni, vagyis hogy mennyire 
értik és ismerik a technológiát. Másfelől pedig arra 
a kérdésre keresték a választ, hogy mire használták 
már az MI-t és milyen további területeken hasznosí-
tanák szívesen az előnyeit a jövőben.
A kutatás egy 5 szekcióra osztott, anonim módon 
elkészíthető online kérdőív kitöltésével zajlott, amit 
a kvantatív kutatási módszertan szempontjai szerint 
állították össze és elemezték ki. Az 5 szekcióban a 
kitöltők véleményére voltak kíváncsiak az alábbi té-
mákban: az MI-t érintő pozitív állítások, az MI-t érintő 
negatív állítások, mire használták már az MI-t, miben 
nyújtana nagy segítséget az MI a vállalkozásukban, 
milyen más megoldás segítené a vállalkozásukat, 
amire az MI képes lehet.
A vizsgált kérdésekre skála alapú értékéléssel, felso-
rolással és szabad szavas válaszadással reagálhattak 
a kitöltők. Többek között ez is hozzájárult ahhoz, 
hogy megbízható és reprezentatív válaszok szüles-
senek.
A Billingo mesterséges intelligencia kutatás alapvető 
hipotézise egy alapvetően pozitív hozzáállást felté-
telezett a vállalkozók részéről a mesterséges intelli-

Erre használják a cégek az MI-t
A	nagy	mesterséges	

intelligencia	kutatás:	a	
magyar	vállalkozások	
többsége	szerint	az	MI	

időt	és	energiát	spórol	a	
cégeknek.

»
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gencia használatával és a vállalkozásuk számára is 
hasznosítható előnyökkel kapcsolatban.
Összességében ezt a hipotézist a kutatásban kapott 
válaszok is alátámasztják. A válaszadók 50%-a példá-
ul kifejezetten pozitívnak tartja a mesterséges intel-
ligenciában rejlő lehetőségeket. Ezzel áll szemben a 
kitöltők 27%-a, akik negatívan nyilatkoztak az MI-ről.
További pozitív fejlemény, hogy a kitöltők 46%-a, 
vagyis közel a válaszadók fele értett egyet azzal az 
állítással, hogy az MI idővel új munkahelyeket is te-
remthet. Ez kifejezetten abból a szempontból érde-
kes, hogy a mesterséges intelligenciával szemben 
az egyik legtöbbször megfogalmazott aggodalom 
vagy ellenérv, hogy elveszi az emberek munkáját. 
Azzal az állítással, hogy az MI alkalmazása veszélyez-
teti a munkahelyeket és növeli a munkanélküliséget, 
a válaszadók 52,86%-a értett egyet.
Szintén az MI széles körű felhasználását vetíti elő-
re, hogy a kérdőívet kitöltő vállalkozók 68%-a úgy 
gondolja, hogy a mesterséges intelligencia időt és 
energiát spórol a vállalkozások számára, ennek csu-
pán a kitöltők 15%-a gondolta az ellenkezőjét, ami 
meglepően kevés. Ami a költségmegtakarítást illeti, 
ezen a téren is toronymagasan vezetnek a pozitív vá-
laszok, a vállalkozók 66%-a gondolta úgy, hogy az MI 
pénzt spórolhat a cégének.

Erre használja a cégek többsége az MI-t
A pozitív tendencia mellett természetesen voltak ne-
gatív felvetések is. Összességében három kérdésben 
volt rendkívül negatív a kitöltők véleménye az MI-ről. 
A kitöltők 75%-a tartotta úgy, hogy a mesterséges 
intelligencia megtévesztheti az embereket és visz-
szaélésekre ad okot.
Továbbá a hazai vállalkozók 73%-a szerint az MI a 
fake news-ok és a társadalom félrevezetését befo-
lyásoló tartalmak terjedéséhez is hozzájárul, míg 
71%-uk szerint az állampolgárok megfigyelésének 
kockázata is növekszik a mesterséges intelligencia 
használatával.
Érdekes módon azzal az állítással már sokkal keve-
sebben értettek egyet, hogy az MI működés közben 
átláthatatlan, nehezen értelmezhető vagy kontrol-
lálhatatlan lenne, ezzel a kijelentéssel csupán a ki-
töltők 43%-a értett egyet.
Annak ellenére, hogy a hazai vállalkozások többsé-
ge még negatívan viszonyul az MI használatához, el-
mondható, hogy a vállalkozások szép lassan elkezd-
ték beépíteni a napi munkavégzésbe az MI kínálta 
eszközöket.
A válaszok alapján a magyar vállalkozók többség-
ében az információkeresés (66%), a fordítás (58%), 
az adatelemzés és adatkeresés (34%), képalkotás és 
grafikakésztés (27%), reklámszövegírás (23%) során 
használják a mesterséges intelligenciát.

Legnagyobb mértékben jelenleg a marketing, a rek-
lám és a média profitál a mesterséges intelligencia 
eszközeinek használatából. A válaszok alapján is fő-
ként az információgyűjtés került ki győztesen a ver-
senyből, a válaszadók leginkább a könyveléssel és 
adózással kapcsolatos kérdések megválaszolásában, 
valamint az általános adatelemzésben látták az MI 
legnagyobb előnyét.
Mire használnák szívesen a vállalkozók? A válaszok 
alapján leginkább a pénzügyi területen és a dön-
téshozatali folyamatokban értékelnék a hatékony-
ságnövelést. Emellett a kutatásban résztvevő vállal-
kozók 66%-a nyilatkozott úgy, hogy a mesterséges 
intelligencia az egészségügy, az oktatás, valamint a 
gazdasági és társadalmi folyamatok terén is új lehe-
tőségeket fog teremteni.

Mi várható a jövőben?
Összességében az látható, hogy az MI megítélése 
hétről-hétre, hónapról hónapra változik azzal pár-
huzamosan, ahogy egyre jobban megismerjük a 
benne rejlő lehetőségeket. Alapvetően az embe-
rek kíváncsiak az MI által generált változásokra, 
ráadásul látva azt, hogy egyre több lehetőség és 
szolgáltatás épül rá, amik egyre jobban szolgálják ki 
az embereket, komoly kockázatcsökkentő értékkel 
is bírnak.
Végeredményben a mesterséges intelligencia fo-
gadtatásának már most is vannak pozitív hatásai. 
A gyártóiparban például kiemelt szerepet játszik az 
adatok gyűjtésében és elemzésében, majd ennek 
függvényében a folyamatok optimalizálásában is, 
idővel rendkívüli döntéstámogató eszköz lehet.
Elmondható, hogy szoftveralapú szolgáltatásoknál 
egyre több lehetőség tárul fel a mesterséges intel-
ligenciának köszönhetően, ami nemcsak a verseny-
képességet növeli, de a várakozásokkal ellentétben 
akár új munkahelyeket is teremthet. 
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A felhő költségek kiszámíthatatlansága, valamint a 
GDPR és más, hasonló törvényi szabályozásoknak 
való megfelelés egyre inkább aggasztja a felhő-
szolgáltatásokat igénybe vevő vállalatokat Európá-
ban. A helyzet megoldását sokan a biztonságuk, a 
rugalmasságuk, a teljesítményük megőrzése érde-
kében az adataik, alkalmazásaik és a szolgáltatásaik 
visszaállításában látják a felhőből a helyi vagy privát 
infrastruktúrákba.
A felhő repatriálás már komoly opcióként szerepel 
a vállalatok jövőbeni IT stratégiájában. A Nutanix 
Enterprise Cloud Index szerint a cégek 85%-a küzd 
a nyilvános felhő magas költségeivel, amelyeknek 
közel fele (46%) azt tervezi, hogy a következő egy 
évben legalább néhány alkalmazást helyben lévő 
adatközpontokba költöztet, hogy mérsékelje a 
felhővel járó költségeit. Ez alól Magyarország sem 
kivétel. Hazánkban is érezhetően ébredezik az ér-
deklődés felhő repatriálás iránt.
A vshosting~ hostingszolgáltató úgy látja, hogy 
a vállalatok választhatják a nyilvános felhőből 
történő teljes infrastruktúra-átvételt és a hibrid 
megoldást is, amely a nyilvános felhőt és a privát 
infrastruktúrát kombinálja. Utóbbi tűnik jobbnak, 
amit a Nutanix Enterprise Cloud Index előrejelzése 
is alátámaszt. Eszerint az egyetlen nyilvános felhő-
szolgáltató által biztosított infrastruktúra-használat 
a következő 1-3 évben csaknem a felére fog csök-
kenni, míg a hibrid megoldások várhatóan 73%-kal 
fognak növekedni. A hibrid esetében az érzékeny 
adatok tárolhatóak helyben, szigorú biztonsági 

protokollok mellett, míg a kevésbé szenzitívek 
maradhatnak a felhőben. Ez az elrendezés hatéko-
nyabb a cégek számára, mert naprakészen ellen-
őrizhetik, hogy hol, hogyan tárolják és dolgozzák 
fel adataikat.
– A felhő-visszatelepítés főleg azoknak a közepes 
méretű vállalatoknak jelent megoldást, amelyek-
nek az igényei túlnőttek a felhőszolgáltatások 
keretein, de jelentősebb költségoptimalizálásra is 
törekednek az IT kiadásaik területén – fejtette ki Da-
vid Lintimer, a vshosting~ kereskedelmi igazgatója.
A felhőre való áttérés kezdetben a költségek csök-
kentését szokta eredményezni a vállalatoknál. Vi-
szont a forgalmuk növekedésével az adataik meny-
nyisége nő és vele együtt a rugalmas teljesítmény, a 
színvonalasabb szolgáltatási környezet iránti igény 
is, ami természetesen a kiadásaik emelkedésével jár. 
Ezt a pénzügyi kiszámíthatatlanságot, hogy mikor, 
mennyivel kell többet fizetni a nyilvános felhőben 
egyre inkább szeretnék a vezetők megelőzni, vagy 
elkerülni és ez utat nyit számukra a felhő visszatele-
pítés, vagy a hibrid megoldásokra való áttérés előtt.
A felhő repatriálását fontolgató vállalatoknak ala-
pos elemzést kell végezniük arról, hogy ez a lépés 
támogatja-e a hosszú távú céljaikat. A tervezés és a 
széles körű tesztelés kritikus jelentőségű az esetle-
ges problémák minimalizálása érdekében. Továbbá 
fontos annak a biztosítása is, hogy a helyi infrastruk-
túra képes legyen támogatni a jövőbeli növekedést 
és változásokat a biztonsági, szabályozási követel-
mények maximális teljesítése mellett. 

Felhő repatriálás
Nyugat-Európában	már	trend	a	felhő-visszatelepítés,	Magyarországon	még	most	

ismerkednek	vele.
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A Nemzeti Foglalkoztatási Szolgálat és a Magyar Ke-
reskedelmi- és Iparkamara Gazdaság- és Vállalkozás-
kutató Intézetének 2022-ben megjelent Rövidtávú 
munkaerőpiaci prognózisa alapján 2023-ban az első 
három helyen az egyéb termék-összeszerelő, a villa-
mosberendezés-összeszerelő, illetve az intézményi 
takarító és a kisegítő munkakörök végeztek meg-
előzve olyanokat, mint szoftverfejlesztő, vagy éppen 
a bolti eladó. Emellett különösen magas a kereslet 
a szakképzett fizikai munkásokra, mint például tar-
goncavezetőkre, hegesztőkre vagy villanyszerelőkre. 
A Központi Statisztikai Hivatal (KSH) 2023 máso-
dik negyedévre vonatkozó adatai alapján mintegy 
80 ezer üres álláshely várt betöltésre, ami az egy év-
vel korábbihoz képest javulást mutat, mivel akkor 
még a 100 ezret közelítette a számuk. A betöltetlen 
állásokat vizsgálva toronymagasan vezet a feldolgo-
zóipar, amely a maga több mint 18 ezer üres állásá-
val a szabad pozíciók közel egyötödét adja. 
A vállalkozások továbbra is azt tapasztalhatják, hogy 
bizonyos szakterületeken akár hónapokig nem ta-
lálnak megfelelő pályázót az üres álláshelyekre, ráa-
dásul azzal is szembesülniük kell, hogy a korábban 
bevált toborzási gyakorlatok ma már nem feltétlenül 
működnek. Ez azzal jár, hogy az eddiginél jóval több 
erőforrást kell fordítaniuk a munkaerő biztosításá-
ra, pedig van olyan megoldás, amivel az ezzel járó 
feladatokat átadhatják másnak, miközben megold-
hatják azt is, hogy a munkavállalói létszám szem-
pontjából rugalmasan reagáljanak a változó üzleti 
környezetre.
A munkaerő-kölcsönzés több évtizedes múltra te-
kint vissza Magyarországon, azonban a jelenlegi 
munkaerőpiaci helyzetben talán minden eddiginél 
fontosabb lehet ez a megoldás. 
– A gazdaság számos területén küzdenek mun-
kaerőhiánnyal itthon, azonban a várakozásokkal 
ellentétben a diplomát nem igénylő állások között 
van a legtöbb betöltetlen pozíció. A külföldi munka-
vállalók nagyrészt ipari munkaköröket töltenek be a 
határon túlról, de villamosberendezés-összeszerelők 
is érkeznek, legtöbben a Fülöp-szigetekről, illetve In-
donéziából – mondta Bene András, a Work Force HR 
szolgáltató nemzetközi toborzási vezetője. 

Felkészítik a külföldi munkavállalókat
A Work Force gyakorlata az, hogy már a külföldi mun-
kavállalók kiválasztása során tisztázzák a szakmai elvá-
rásokat és ellenőrzik az iskolai végzettséget, valamint 
tapasztalatot a partnerek elvárásai alapján. Emellett a 
vállalat külföldi toborzói előre felkészítik a harmadik 
országból érkezőket a várható munkakörülményekre 
és elvárásokra, melyet az engedélyezési eljárás alatt 
külön oktatásokon sajátíthatnak el. Ennek köszönhe-
tően a Magyarországra érkezésüket követően szinte 
azonnal teljesértékű dolgozókká válhatnak, így gyor-
sabban be is tudnak illeszkedni. 
– Azzal érdemes tisztában lenniük a hazai vállal-
kozásoknak, hogy egy harmadik országból érkező 
munkavállaló toborzása és beutaztatása olyan külön 
költségekkel jár, amivel a magyar dolgozók esetében 
nem kell számolniuk. Ugyanakkor számos előnye is 
van ennek a megoldásnak, hiszen a munka és a fog-
lalkoztató iránti sokkal nagyobb elköteleződés, a jóval 
alacsonyabb fluktuáció mellett az is fontos tényező a 
jelenlegi munkaerőpiaci helyzetben, hogy hazai vi-
szonylatban ilyen módon gyorsan be lehet tölteni 
pozíciókat. Emellett a cégeknek gondolniuk kell még 
a hatósági adminisztrációra, valamint a szállásra, illet-
ve utaztatásra is – fűzte hozzá Bene András.

Van, akiknek ismeretlen a 
betegszabadság
A Work Force megvizsgálta azt is, hogy a szolgáltató 
által kölcsönzött munkavállalók esetében hogyan 
alakult a betegszabadságok mennyisége. A 2023. ja-
nuár-november közötti időszakra vonatkozó adatok 
azt mutatják, hogy a kölcsönzött dolgozók átlagosan 
a rendelkezésre álló betegszabadság 23%-át vették 
igénybe. Jelentős eltérések mutatkoznak azonban ab-
ban, hogy a különböző országokból érkezők mennyit 
hiányoztak egészségügyi okokból. Az egyik legmaga-
sabb értéket az indonéz kölcsönzött munkaerő ese-
tében mérték, ők november végéig a rendelkezésre 
álló betegszabadság 31%-át vették ki. Őket követik a 
magyar munkavállalók 30%-kal, de például a Fülöp-
szigetekről, Kirgizisztánból és Oroszországból érkezett 
dolgozók egyáltalán nem voltak betegszabadságon 
és ez a helyzet a szerb munkavállalókkal is. 

A feldolgozóipar küzd 
a legnagyobb munkaerőhiánnyal

Magyarországon	továbbra	is	számos	iparágban	küzdenek	munkaerőhiánnyal,	főleg	a	diplomát	nem	
igénylő	állásokban.	
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2024. január elsején lépett hatályba a kormányren-
delet, mely több pontban is módosítja a külföldi 
munkavállalók kölcsönzésének jogszabályi környe-
zetét. Szigorodtak a minősített munkaerő-kölcsön-
ző és -közvetítő státusz elnyerésének feltételeit, ez-
zel párhuzamosan pedig a státusz megszerzéséhez 
szükséges feltételrendszert, így a magyar munka-
vállalók foglalkoztatásának arányát is szabályoz-
ták. A Work Force HR szolgáltató szerint a jövőben 
megváltozhat az is, hogy milyen állásokat töltenek 
be nemzetközi munkaerővel, ugyanis a fizikai mun-
kakörök mellett a magasabb képzettséget igénylő 
szellemi pozíciókba is egyre több külföldi dolgo-
zóra lesz szükség. 

2023. december 29-én hirdették ki azt a kormány-
rendeletet, mely több pontban is módosítja a 
munkaerő-kölcsönzési és a magán-munkaközve-
títői tevékenységet, valamint a minősített kölcsön-
beadói nyilvántartásba vételről és tevékenységről 
szóló 2022-ben hatályba lépett rendeletet. Gáspár 
Gergely, a Work Force HR szolgáltató értékesítési és 
marketingigazgatója szerint a hazai munkaerőpi-
ac hatalmas növekedési potenciállal rendelkezik, a 
következő években várható dinamikus bővülést és 
a munkáltatói igények átalakulását helyezi új keret-
rendszerbe a szabályozás, amely új lehetőségeket 
is biztosít a vállalkozások munkaerő-stratégiájának 
támogatásához.
Az új kormányrendelet megemelte azt a belépési 
korlátot, amely lehetővé teszi a minősített munka-
erő-kölcsönzői státusz elérését. 
– A külföldi munkaerő behozatala egy kifejezetten 
tőkeigényes tevékenység. Ahhoz, hogy egy Ma-
gyarországon újonnan befektetést indító nagyvál-
lalat akár 1000 fős létszámigényét teljesíteni tudja 

egy HR szolgáltató, óriási szakmai tapasztalat, piaci 
ismeret, stabil anyagi és finanszírozási háttér szük-
séges. Az, hogy a minősített státusz eléréséhez 
szükséges állománylétszámot megnövelték és szi-
gorították a feltételeket, az a jelenlegi piac stabili-
tását és tisztulását hivatott biztosítani – fűzte hozzá 
Gáspár Gergely. 
Az új szabályozásnak köszönhetően eddig nem 
elérhető foglalkoztatási formák is megnyílnak a 
harmadik országbeli munkaerő előtt, amelyek 
támogatják a gazdaság számára szükséges olyan 
munkavégzési formákat, mint például az idény-
munka. Emellett a magasabban képzett fizikai, pél-
dául technikusi, vagy szellemi, például mérnöki és 
gazdasági pozíciók esetén szélesebb körű támoga-
tást biztosít a harmadik országbeli munkavállalók 
foglalkoztatására. 
– Szükséges egy szemléletváltás azzal kapcso-
latban, hogy hogyan gondolkozunk a harmadik 
országbeli munkavállalók foglalkoztatásáról. Az 
egyszerűbb operátori feladatok elvégzés mellett a 
magasabb képzettséget igénylő szellemi pozíciók-
ban is egyre több külföldi dolgozóra lesz szükség a 
jövőben, a technikusi, és komoly szakmai képzett-
séget igénylő fizikai munkakörökben pedig már 
most is tapasztaljuk az igények felfutását. A hazai 
technikus- és mérnökhiányt az energetikai és villa-
mossági szektorban például úgy gondolom, hogy 
kizárólagosan a magyar munkaerőpiacról nem 
lehet betölteni. Ezekre a munkaerőpiaci átalaku-
lásokra proaktívan és a partnereinkkel együttmű-
ködve is készülünk, konkrét megoldásokat kínálva 
a vállalatoknak. Elsődlegesen minden pozíció ese-
tén a magyar foglalkoztatás lehetőségét vizsgáljuk 
meg, de a végleges stratégiát egyedileg, vállalatra 
szabva határozzuk meg, a lokációtól, adottságok-
tól, céges céloktól függően – mondta a szakember. 
Az új rendelet, amely 2024. január 1-jén lépett hatály-
ba, a magyar munkavállalók foglalkoztatásának ará-
nyát is szabályozza a minősített munkaerő-kölcsönzők 
állományában: minimum 1000 fő kölcsönzötti lét-
számmal kell rendelkezzen az a cég, amely minősített 
kölcsönzői státuszra vágyik, ezen belül legalább 500 
főnek magyar állampolgárnak kell lennie.  

Változnak a külföldi toborzás 
feltételei

Átírhatja	a	munkaerőpiaci	viszonyokat	az	új	szabályozás,	amely	2024.	január	elsején	
lépett	hatályba.

Az új szabályozásnak köszönhetően eddig nem elérhető foglalkoztatási 
formák is megnyílnak a harmadik országbeli munkaerő előtt, amelyek 

támogatják a gazdaság számára szükséges olyan munkavégzési 
formákat, mint például az idénymunka.
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JELENTKEZÉS: 
ANGOL és magyar nyelvű szakmai önéletrajzát, illetve motivációs levelét az alábbi e-mail-címre várjuk:

lv@tech-people.com

További információ: Vági László/Tech People Hungary Kft. • 1053 Budapest, Reáltanoda u. 11. 1. em.
Tel: +36 30 426 8308 • www.tech-people.com

A Tech People egy európai munkaerő-közvetítő vállalat, mely magasan képzett erőforrásokat, valamint kiszervezett IT szolgálta-
tásokat nyújt különböző iparágak számára. Partnercégünk megbízásából az alábbi pozícióba keresünk munkatársat:

PLANT QUALITY ASSURANCE AND REGULATORY  
AFFAIRS MANAGER 

MAIN TASKS: 
•  Establish a QUALITY ASSURANCE, REGULATORY AFFAIRS and QUALITY 

CONTROL organization that fits the need of the plant, ensuring all team 
members have the required competence for their role;

•  Establish and maintain a fully documented and effective QUALITY 
MANAGEMENT SYSTEM meeting ISO 9001, ISO 13485 and any other 
requirements applicable to products designed or manufactured in 
Hungary;

•  Ensure that all required product and QMS certifications, registrations 
and accreditations are achieved and maintained as needed;

•  Ensure that products are designed, manufactured, controlled and 
released with adherence to all applicable customer, regulatory and 
product requirements;

•  Ensure robust QC processes are in place to examine the quality of raw 
materials that are used in production as well of in-process outputs and 
finished products;

•  Ensure that products are designed and developed timely and effec-
tively according to New Product Development Process, with special 
focus on Design Transfer to Production;

•  Ensure robust processes are in place to investigate issues, deviations, 
and complaints to determine their root causes and establish effective 
corrective actions to prevent recurrence and resolve customer issues;

•  Establish a rigorous and effective audit program to detect weaknesses 
before external audits and prevent failures to happen;

•  Establish effective monitoring and measuring systems of selected 
metrics with an operating rhythm in place to drive QMS compliance 
and effectiveness.

REQUIREMENTS: 
•  University degree in Chemistry, Biochemistry, Biology, Microbiology, 

Food/Feed Safety or Engineering; 
•  At least 5-8 years of relevant experience (QA, RA, QC) at multinational 

production companies (Pharmaceuticals, Medical Devices, Diagnostics);
•  Thorough knowledge of QMS, QA practices, GMP and reference quality 

standards (ISO 9001, ISO 13485) with track record of QMS implementa-
tion in complex and regulated environments;

•  Strong knowledge of applicable regulations (IVDR, FDA);
•  Outstanding communication skills;
•  Ability to lead and foster teams and work in an international environ-

ment;
•  Excellent leadership skills;
•  Fluent English and native Hungarian.

LOCATION: Budapest 

LOGISZTIKAI MÉRNÖK 

FŐBB FELADATOK: 
•  Az ügyvezetés és a logisztikai részlegvezető által meghatározott célok 

megvalósítása a vállalat többi területével együttműködve és közremű-
ködés a logisztika stratégiai célkitűzéseinek kidolgozásában;

•  Az egyes logisztikai rendszerek (raktárak, szolgáltatások, járműpark, 
ellátási lánc folyamatok) optimalizálása, erőforrások koordinálása a 
meghatározott projektek sikeres végrehajtása érdekében;

•  Részvétel a raktári struktúrák/layout-ok tervezésében, kialakításában és 
optimalizálásában;

•  Részvétel a raktári és raktárközi anyagáramlási folyamatok kialakításá-
ban és optimalizálásában;

•  A vállalatirányítási rendszer kapcsolódó moduljaink mélyebb szintű 
megismerése, a már leképezett folyamatok optimalizálása és támoga-
tásnyújtás az operatív logisztikai területeknek;

•  Részvétel a belső anyagáramlási folyamatok gépesítésében és automa-
tizálásában, a meglévő rendszerek fejlesztése: a robottechnika, a vezető 
nélküli anyagmozgató eszközök, automatikus azonosító rendszerek, ill. a 
mesterséges intelligencia-módszerek alkalmazhatóságának vizsgálata;

•  Új projektek bevezetésében való aktív részvétel;
•  Együttműködés a gyártó területekkel, ill. az ellátási lánc belső résztve-

vőivel;
•  Riportok, elemzések készítése, döntéstámogatás a raktártechnikai 

beruházásokhoz;
•  Javító intézkedések bevezetése, irányítása és lebonyolítása
•  Belső oktatási anyagok összeállítása, oktatások levezetése.

ELVÁRÁSOK:
•  Felsőfokú szakirányú végzettség, előny: mérnöki végzettség logisztikai 

specializációval;
•  Logisztikai területen, raktárban szerzett munkatapasztalat előny;
•  Felsőfokú, kommunikációs szintű NÉMET nyelvtudás;
•  Vállalatirányítási rendszer gyakorlati ismerete;
•  Jó kommunikációs készség;
•  Nyitottság kihívást jelentő, kreatív feladatok elvégzésére;
•  Önállóság, határozott fellépés;
•  Kiváló szervezési-, problémamegoldó- és konfliktuskezelő készség.

MUNKAVÉGZÉS HELYE: Alsónémedi környéke
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